
Voordat 1997 aanbreekt

Nu 1996 haar laatste maand is ingegaan, blik ik graag even
me t u terug op het afgelopen jaar. Uiteraard beperk ik me
daarbij t o t de zaken die specifiek van belang zijn voor onze
wijk.
Om te beginnen is 1996 het jaar waarin de wijkvereniging 20
jaar heeft volgemaakt. In de vorige Hart van de Stad Krant is
uitgebreid aandacht besteed aan de viering van die mijlpaal.
Menig voorzitter pleegt jaarlijks te memoreren dat “het afgelo‑
pen jaar een bewogen jaar is geweest ” . Voor ons bestuur gaat
dit cliché voor 1996 hartgrondig op. Dat komt doordat het
Leids gemeentebestuur, burgemeester Goekoop voorop, een
toename van continu en incidenteel lawaai van horeca en
evenementen tot norm is gaan verheffen, waarbij stilstaan bij
het belang van binnenstadbewoners kennelijk maar “gezeur”
(zie ook het artikel bladzijde 8 van deze krant ) was. Optornen
tegen een “burgervader” en zijn professionele gevolg, die zo
slecht aan te spreken zijn op het belang van de “burger”,
vergt veel van een bestuur, dat bestaat uit vrijwilligers met
weinig vrije tijd! Vanaf najaar ' 95 zijn we aldus flink op de
proef heeft gesteld. Overigens niet voor niets, wan t we heb‑
ben een nuttige inbreng geleverd in raadscommissies en bij
korte gedingenvoor de Haagse rechtbank.

Ook in gevallen waarin het gemeentebestuur meer aandacht
heeft voor de leefbaarheid van onze omgeving, is het bestaan
van de wijkvereniging geen overbodige luxe gebleken. Zo wil
het ambtenaren maar niet lukken om het ver t rouwen van
bewoners te winnen en te behouden bij de vervanging van
walkanten en riolering van de Vliet (zie ook blz. 14 van deze
krant). In andere gevallen hebben we kunnen helpen om der‑
gelijke storingen in de relatie te voorkomen, zoals omtrent de
herinrichting van de Hoefstraat. In de volgende wijkkrant zal
daarop waarschijnlijk een bewoonster terugblikken.
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Bij hulp achter de schermen komen we uiteraard 
niet in de publiciteit. Dat is ook niet ons doel. 

Liefst zijn we als intermediair tussen ambtena- 
ren en bewoners zo overbodig mogelijk. Een 
louter hartverwarmende relatie tussen bewoners 
en hun overheid zou een mooie december-ge- 
dachte zijn, maar is natuurlijk een illusie. Voor de wijkvereniging zal er dus werk aan de winkel 
blijven. En dat brengt mij op het volgende: er. 

zijn in 1997 meerdere nieuwe bestuursleden 
nodig. Om te beginnen loopt in 1997 het statu- 
taire maximum van 6 jaar bestuurslidmaatschap 
ten einde van Joep Creyghton en ondergeteken- 
de. Bovendien heeft onlangs Laurens Schrijnen 
onze wijk verlaten en koestert Coert van der 
Schaaf (nog vage) verhuisplannen. Ten slotte 
wil Yvonne van Deutekom zich om privé-rede- 
nen terugtrekken en bestond al het voornemen 

om het bestuur uit te breiden naar 7 .personen, 
om het werk beter te kunnen verdelen. Per 
saldo is Rob Olivier het enige bestuurslid waar- 
van de continuering· van zijn bestuursfunctie 
voor '97 niet in het geding is. 

Daarom besluit ik dit stuk niet alleen met fijne 
feestdagen en een goed 1997 toe te wensen 
aan alle lezers, maar ook met een oproep aan 
geëngageerde lezers, om beschikbaar te willen 
zijn voor het overnemen van ons bestuurswerk. 
Ik ben al in gesprek met enkele kandidaten, 
maar de uitkomst is waarschijnlijk nog niet 
toereikend. 

Dus als u belangstelling heeft voor deelname 
aan het nieuwe bestuur, aarzel dan niet ons dat 
mee te delen. De aftredende bestuursleden 
zullen in de startfase van het nieuwe bestuur 
beschikbaar blijven voor adviezen. 

Hans van Gelderen, voorzitter 

Miscalculatie 

In oktober jl. was in de lokale pers te lezen, dat 
het budget voor het programma van het project 
"Binnenste Beter" (herinrichting van straten in 
de binnenstad) verregaand ontoereikend is 
gebleken. De verantwoordelijke manager gaf de 
gemeenteraad te kennen dat de budgetover- 
schrijding zelfs zó groot leek te worden, dat hij 
nog geen percentage wilde noemen. 

Misschien heb ik wat gemist, maar de daarop 
volgende weken heb ik er niets meer over gele- 
zen. Waar de Wijkvereniging nu alert op is, is 
dat niet wordt bezuinigd op de inrichting per 
straat (goedkopere lantaarns, bomen, stenen, 
etc.). Bij budgetproblemen· prefereren wij uit- 
smeren van het programma in de tijd en/of 
minder straten aanpakken. Armoedige herinrich- 
ting zou immers geen recht ,meer doen aart de 
titel "Binnenste Beter"? 

Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West december 1996 biz. 15 

dat bij de parkeer- en verkeerssituatie belangen 
van alle betrokkenen meegewogen moeten 
worden en dat, om de leefbaarheid voor de 
bewoners te verbeteren, naar haalbare compro- 
missen gezocht moet worden. 

Aanbevelingen aan de gemeente 
De aanbevelingen die de wijkvereniging op 
grond van deze uitkomsten aan de gemeente 
doet zijn dan ook de volgende: 

Handhaving van de "kinderhoofdjes" aan 
walkanten en ter afscheiding van stoep/- 
wegdek. 
Terugbrengen van het aantal parkeerplaat- 
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% 

sen. 
Overleggen met de bewoners van het laat- 
ste stukje van de Vliet (vanaf Molensteeg 
tot en met Kampersteeg/Consciëntiestraat) 
over de haalbaarheid van het deels autovrij 
maken van. dit stuk van de Vliet. 
Andere ingebrachte aandachtspunten wor- 
den de gemeente ter hand gesteld met het 
verzoek hier rekening mee te houden. 

Via de tweede nog te houden informatieavond 
(half januari 1997) zult u geinformeerd worden 
over de resultaten ervan op het definitieve her- 
inrichtingsplan. 

Yvonne van Deutekom 
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Het Bestuur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West: 

Hans van ·Gelderen 
Coert van der Schaaf 
Yvonne van Deutekom 
Joep Creyghton 
Rob Olivier 

voorzitter 
secretaris 
penningmeester 
lid 
lid 

Vliet 7 
Pieterskerkchoorsteeg 23 
Vliet 46 
Papengracht 20a 
Rapenburg 96 

tel. 5141146 
tel. 51 22459 
tel. 5122975 
tel. 51 22269 
tel. 5149377 

Dan doen we weer alsof er niets gebeurd is ... 
Erevoorzitter: R.J. van Cruijsen Erelid: J.J.M. Gerritsen 
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Herinrichting van de Vliet 

Op 24 september heeft de gemeente een infor- 
matieavond gehouden over de herinrichtings- 
plannen van de Vliet. Deze werkzaamheden 
zullen na het vernieuwen van de walmuren 
plaatsvinden. Uitvoering van de herinrichting 
start (in principe) medio september 1997. 

Op deze avond kwamen ook het huidige par- 
keerbeleid en de verkeerssituatie aan de orde. 
Naar aanleiding van de reacties van de aanwezi- 
ge bewoners heeft de wijkvereniging met de 
gemeente afgesproken een enquête te houden 
onder alle bewoners van de Vliet teneinde hun 
mening te peilen over de besproken punten. De 
uitkomst van de enquête zal in de vorm van een 
aantal aanbevelingen aan de gemeente worden 
aangeboden. In verband met het monumentale 
karakter van de Vliet heeft de gemeente aange- 
geven, waar mogelijk, met de aanbevelingen 
rekening te zullen houden. In november heeft 
deze enquête plaatsgevonden. Hierbij een korte 
samenvatting van de gegevens en resultaten. 

Het verspreidingsgebied 
Er zijn op de. Vliet 33 vragenlijsten uitgereikt. In 
verband met een van de vragen zijn ook aan de 
bewoners van Kampersteeg en Ruime Consci- 
entiestraat 12 exemplaren uitgereikt. De res- 
pons onder de bewoners van de Vliet was hoog: 
van hen zijn 19 vragenlijsten retour ontvangen. 
Van de bewoners van Kampersteeg en Ruime 
Consciëntiestraat zijn 3 vragenlijsten retour 
ontvangen. Hier "leefde" de herinrichting blijk- 
baar minder. 

De vragen 
De gestelde vragen betroffen het straatprofiel, 
het aantal parkeerplaatsen en een (deels) auto- 
vrije Vliet. Ook is gevraagd naar autobezit/niet- 
autobezit en de woonplek op de Vliet in verband 
met het kunnen plaatsen van de reacties. Voor 
alle duidelijkheid is door de wijkvereniging in de 
vragenlijst gemeld dat de gemeente op de infor- 
matieavond aangaf een autovrije Vliet om meer- 
dere redenen niet haalbaar te achten. 

De antwoorden 
Over één ding waren alle bewoners het 
roerend eens: ze vinden dat de "kinder- 
hoofdjes" (= Luikse keien) behouden moeten 
blijven. Slechts 2 bewoners geven aan het 
jammer, maar niet onoverkomelijk te vinden 
als ze verdwijnen. 
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Het terugbrengen van het aantal parkeer- 
plaatsen (naar minder dan de voorgestelde 
22) wordt door een meerderheid van de 
bewoners ondersteund: 
= Van de 9 reagerende niet-autobezitters 

van de Vliet vinden 7 het geen bezwaar 
als het er minder worden, 2 vinden het 
wel bezwaarlijk. De niet-autobezitter van 
de Kampersteeg/Consciêntiestraat vindt 
het wel bezwaarlijk. 
Van de 1 0 reagerende autobezitters van 
de Vliet vinden 5 het niet bezwaarlijk als 
het er minder worden, 5 vinden dat wel. 
Van de 2 autobezitters van de Kamper- 
steeg/Consciëntiestraat vindt 1 het niet 
en 1 wel bezwaarlijk. 

Over een autovrije Vliet zijn de meningen 
verdeeld: . ) 
= Van de 9 niet-autobezitters van de Vliet 

zijn 7 het wel eens met een autovrije 
Vliet en 2 niet. De niet-autobezitter van 
Kampersteeg/Consciëntiestraat is het er 
niet mee eens. 
Van de 1 0 auto bezitters van de Vliet zijn 
3 het er wel. mee eens en 7 niet. De 2 
autobezitters van Kampersteeg/Consci- 
entiestraat zijn het er niet mee eens. 

Over de vraag over een deels autovrije Vliet 
{tussen Molensteeg tot en met Kamper- 
steeg/ Consciëntiestraat) blijken de Vlietbe- 
woners weer wat eensgezinder: 

Van de 9 niet-autobezitters zijn 7 het 
daar wel mee eens, 1 niet en 1 geeft 
"neutraal" aan met de opmerking dat) 
over te willen laten aan de betreffende . 
bewoners. 
Van de 10 autobezitters zijn 5 het er wel 
mee eens, 4 niet en 1 geeft aan dat niet 
te kunnen beoordelen. 

Van de 3 reagerende bewoners van Kam- 
persteeg/Consciëntiestraat zijn 2 het niet 
eens met een deels autovrije Vliet, 1 is het 
eens met een autovrije Kampersteeg. 

Overige opmerkingen 
Op de vragenlijst zijn door diverse bewoners 
nog andere punten ingebracht zoals verlichting, 
straatmeubilair (fietsenrekken, bloembakken 
etc), extra zitplek aan de walkant, paaltjes en 
de te kappen bomen. 

Ook wordt door een aantal mensen · (zowel 
autobezitters als niet-autobezitters) aangegeven 
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Novembernacht 

Soms kunnen wij niet slapen. Soms bellen wij 
de politie. Soms gaan wij even naar beneden en 
kijken of er schade is. Soms vragen wij de kin- 
deren of ze niet met hun fietsen willen gooien. 
Soms zeggen wij 'alstublieft'. Soms worden wij 
uitgescholden en bedreigd. Soms kijkt ook de · , 

buurvrouw uit het raam. Dan zwaaien wij even. 
Mijn vrouw is een zeikwijf en ik ben geen echte 
Leienaar. Vaak is het echt te laat voor muziek. 
Soms bellen wij de Harmonie. Soms vrezen wij 
voor het schilderwerk. Soms staan ze te plassen 
tegen onze deur. Soms wil je daar iets tegen 
doen. Wij hebben echter geen krachtstroom. 
Soms vloeken wij alleen en maken een kopje 
warme chocolademelk. Soms denken wij dat ze 
elkaar aan het vermoorden zijn. Soms worden 
wij boos op elkaar. Dat maakt het erger. Soms 
bellen wij de brandweer. Ze gooien altijd met 
glas. Ze plassen altijd op straat. Er liggen altijd 
dozen en scherven. Ze worden steeds vaker 
ziek. Ze steken steeds vaker de papierbak in 
brand. Wij houden altijd ons hart vast. Wij ho- 
pen altijd dat de reinigingsdienst de volgende 
dag komt. Wij zouden zo graag willen dat alles 
wordt opgeruimd. Wij hopen altijd dat er geen 
schade is. 

Wij wonen al een paar jaar aan de Papengracht. 
Wij houden van ons huis en van de buurt. Met 
onze buren kunnen wij het uitstekend vinden. 
Ook met de studenten van tegenover, schatten 
van jongens. Mijn vrouw kan soms vertederd 
naar ze kijken. Ik kijk dan vertederd naar de 
meisjes op straat. Misschien is er teveel ver- 
keer. Ik denk wel eens dat de vrachtauto's niet 
goed zijn voor de monumenten. Door de week is 
er eigenlijk weinig mis. Alleen bij de bakken met 
glas en papier wordt het altijd erg vies. Het vuil 
waait dan door de straten. Niets lijkt op Leiden. 
Het kan mooi zijn, maar het is nooit schoon. Dat 
is erg. 

Soms loopt het uit de hand, zoals laatst. Begin 
november was het guur weer. Mijn vrouw is in 
verwachting. Misschien is ze wat meer prikkel- 
baar dan anders. Ze was beslist niet vriendelijk 
tegen de meldkamer. Het was op een vrijdag- 
nacht, tussen twee en drie uur. Slapen ging niet 
goed. Teveel dronken gepende! tussen Harmo- 
nie en Nexus. Soms stonden wij even op en 
keken uit het raam. Drie jongens hingen rond de 
containers op de hoek van de straat. 

Het is merkwaardig dat ze alledrie hetzelfde 
hoofd hadden. Ze moesten plassen en eentje 
werd ziek. Later zag mijn vrouw ze de papier- 
bak aansteken, daarom belde zij de brandweer. 
En voor de tweede keer die nacht ook maar de 
politie. 

Wij hadden echt geen goede zin. Terwijl de 
brandweer bezig was keken wij een beetje naar 
het plafond. Het maakt altijd zoveel lawaai, en 
het begon een beetje te stinken naar brand en 
natte as. Er werd goed gesproeid. Na een kopje 
warme chocolademelk sukkelden wij in slaap. 

Van harde klappen buiten werden wij wakker. 
Het was· even na drieën. Een groep jongens 
probeerde de deur bij de buren in te trappen. 
Zonde, alles was net geschilderd. Een jongen 
was erg goed, een atleet. Hij trapte in één hoge 
draai het slot van de muur. Maar de deur gaf 
niet niee. Toen hebben ze de ramen ingetrapt. 
Dat was ook knap, want het glas is gewapend. 

Tanneke belde de politie weer. Je moet nu 
komen, zei ze, dan kun je ze oppakken op de 
hoek van de Breestraat. Ze beschreef een paar 
van de jongens. Ook andere buren sloegen 
alarm. Binnen vijf minuten werd het drukker op 
straat. Twee jongens werden opgepakt. Later 

.hebben die ook bekend. Ze hadden ook auto's 
vernield op straat. Wij stonden te huiveren in de 
voordeur. Een half uur later hadden wij met de 
politie gesproken. Alle buren op straat. Het was 
koud. Het tafereel had iets merkwaardig surrea- 
listisch, iets uit een film. Een venijnige wind 
joeg de rook van de papierbak in dichte slierten 
door de nacht. Een decor van dozen, scherven, 
afval, agenten, auto's en mensen, verlicht door 
het schijnsel van een zwaailicht. De politie had 
de brandweer laten komen, voor de tweede 
keer, want het vuur was niet goed geblust. 

Morgen wordt het slot van de buren gemaakt, 
de glaszetter komt, met een beetje geluk wordt 
zelfs de ontstellende berg vuilnis rond de pa- 
pierbak opgeruimd. Dan doen we weer alsof er 
niets gebeurd is. 

Jan Sleutels 
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Pieterskerk-lezingen 1997 

Sinds 1992 verzorgt de Commissie Lezingen 
van de Pieterskerk aan het begin van het jaar 
een serie lezingen betreffende een aspect van 
de Pieterskerk. Ook voor 1997 staan er weer 
drie interessante lezingen op het programma. 
AIie lezingen beginnen om 14.00 uur en vinden 
plaats in het koor van de Pieterskerk. De toe- 
gangsprijs bedraagt f 5,-. Na afloop van de 
lezingen wordt er thee geschonken en kan een 
gratis rondleiding worden gevolgd. 

De eerste lezing, getiteld 'De prijs van het 
paradijs. Memories in de middeleeuwse Pieters- 
kerk' zal plaatsvinden op zondag 26 januari 
1997 en wordt verzorgd door drs Mieke van 
Baarsel, historica en publiciste. Zij schreef in 
1982 in het Leids Jaarboekje een artikel over de 
memoriemeesters van de Pieterskerk. De lezing 
zal gaan over verschillende aspecten van zgn. 
.memories. Memories waren diensten die ingege- 
ven waren door de middeleeuwse angst voor 
het vagevuur, de loutering die vooraf moest 
gaan aan de eeuwige zaligheid, het paradijs. Het 
verblijf in het vagevuur kon voor de doden ver- 
kort worden onder andere door gebeden door de 
levenden. Wie er na zijn/haar dood van verze- 
kerd wilde zijn dat er genoeg gebeden zou wor- 
den, kon van tevoren zelf een memorie of jaar- 
getijde stichten. Een memorie kon heel eenvou- 
dig zijn en bestaan uit enige gebeden op het 
graf van de stichter. In de kerken van de late 
middeleeuwen hoorden memories tot de voor- 
naamste activiteiten. 

De tweede lezing, op zondag 23 februari 1997, 
is getiteld 'De beeldhouwer Rombout Verhulst 
en het grafmonument van Johannes van Kerck- 
hoven.' Spreker zal zijn drs Frits Scholten, con- 
servator beeldhouwkunst van het Rijksmuseum 
in Amsterdam. Tijdens deze lezing zal aandacht 
worden besteed aan een bijzonder aspect van 
het werk van Verhulst, nl. de iconografie van de 
'slapende dode', waarvan het grafmonument 
van van Kerckhoven in de Pieterskerk het eerste 
voorbeeld in Holland was. Aan de hand van 
dia's zal het monument en de relatie met andere 
monumenten in Nederland worden besproken. 
Tevens komen aan de orde Verhulst en zijn tijd 
en zijn band met Leiden, andere werken van 
Verhulst in Leiden (zoals het reliëf op de Waag) 
en wordt uitleg gegeven over de ambachtelijke 
aspecten bij de totstandkoming van een grafmo- 
nument. 

Op zondag 23 maart 1997 zal dr Dirk de Vries 
een lezing houden getiteld 'Hout en natuur- 
steen in de Pieterskerk: dragers van de bouwge- 
schiedenis', waarin uitgelegd zal worden hoe 
gedetailleerd onderzoek aan hout en steen kan 
leiden tot bijstelling van de bouwgeschiedenis. 
De bouwgeschiedenis van de Pieterskerk is 
voornamelijk vastgesteld aan de hand van ar- 
chiefonderzoek. In 1996 werden echter diverse 
onderzoeken gedaan naar de hout- en natuur- 
steenconstructies, die enkele zeer nauwkeurige 
dateringen opleverden. Van de eiken kapcon- 
structies boven de tongewelven werden hout- 
monsters genomen en dendrochronologisch 
onderzoek gaf inzicht over de herkomst van het 
hout. De zogenaamde telmerken tonen de volg- 
orde van bouwen en de context waarin de 
timmerlieden werkten. Omdat de kappen moei- 
lijk en beperkt toegankelijk zijn, wordt dit deel 
van de voordracht met dia's geillustreerd. Tij- 
dens de rondleiding na afloop van de lezing 
bestaat de mogelijkheid de natuursteencon- 
structies in de kerk nader te bezichtigen. Ver- 
schillende soorten natuursteen zijn herken- en 
benoembaar. Ook hier zijn merktekens gebruikt 
om de positie van het materiaal te plaatsmer- 
ken. Or de Vries· is als coördinator bouwhisto- 
risch onderzoek werkzaam bij de Rijksdienst 
voor de Monumentenzorg, en dit jaar als gast- 
docent verbonden aan de Rijksuniversiteit Lei- 
den en. de Universiteit Utrecht. 
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Naast de funderingen werden een viertal water- muur aangetroffen. Dit was ook niet te ver- 
putten vrijgelegd, waarvan er twee, gefundeerd wachten. De uitbraaksleuf van de stadsmuur 
op houten leggers in cirkelvorm, dateren uit de tekende zich vaag af in de meermaals verstoor- 
18de eeuw. De overige twee waren gefundeerd de grond. De muur heeft duidelijk op de grens 
op houten tonnen en dateerden uit de 17de van 'de bestrating en de oever van de Witte 
eeuw. Een van deze putten was zelfs in perfec- Singel gelegen. De oever werd gebruikt als 
te conditie bewaard gebleven. De put bestond dump voor allerlei huisafval. In de sleuf tussen 
uit twee houten tonnen die door middel van een de bestrating en de wal werden dikke lagen met 
verbindingsstuk nauwsluitend in elkaar waren huisafval aangetroffen. Daarin zaten een grote 
geschoven. De tonnen, met een doorsnede van hoeveelheid 15de- tot 19de-eeuws aardewerk, 
90 cm en een hoogte van 80 cm, werden elk slachtafval van runderen, glas en leer. 
met twee banden (duigen van wilgetenen) van 
25 cm breedte bijeengehouden. Voorts konden 
nog twee ronde gemetselde beerputten date- 
rend uit de 16de en 17de eeuw opgegraven 
worden. Hieruit werden diverse munten, insig- 
nes en een bordje van een poppenservies gebor- 
9en allen uit de 17e eeuw. 

Tenslotte werd in oktober 1996 onderzoek 
verricht naar de stadsmuur. Bekend was dat de 
stadsmuur in 1389 was aangelegd. De sloopda- 
tum van de stadsmuur stond niet geheel vast, 
doch lag vermoedelijk in de 19de eeuw. Tegen 
de Vlietbrug aan, over de volle breedte van de 
Boisotkade werd een twee meter brede sleuf 
aangelegd. Na het verwijderen van de bovenste 
ophogingslagen onderscheidden zich een aantal 
ophogingslagen. Geheel onderin lag een dunne 
mestlaag met 14de en vroeg 15de eeuws aar- 
dewerk. Deze mestlaag is vermoedelijk direct na 
ontginning van het terrein in 1386-1389 opge- 
bracht om het terrein te verhogen. In de hoger 
gelegen lagen was het een warboel van afval, 
aardewerk en bouwpuin. Hoewel er verschillen- 

)de lagen te herkennen waren, was geen van 
hen goed te dateren. Dit kwam omdat alle lagen 
materiaal uit de 15de tot en met 19de eeuw 
bevatte. 

Het archeologisch onderzoek bevestigde de. 
historische gegevens van dit terrein. Tevens is 
de historie van het terrein door dit onderzoek 
sterk uitgebreid. 

Maarten Dolmans 
afdeling Monumentenzorg 
Dienst Bouwen en Wonen 

071-5165783 

In deze lagen kwamen met name veel musket- 
kogels naar boven. De musketkogels zijn afkom- 
stig uit de periode van het Leids Beleg. Zoals de 
bekend kwamen de Geuzen onder leiding van 
Boisot via de Vliet Leiden binnen. Onder de 
Boisotkade werd er geen enkél spoor meer 
aangetroffen van de stadsmuur. Dit ondanks de 
gegevens dat het om een vrij stevige muur 
inclusief muurtoren zou gaan. Voorlopig kunnen 
we maar tot één conclusie komen. In de 19de 
eeuw is de stadsmuur tot en met de fundering 
gesloopt. Waarschijnlijk heeft de sloper alle 
stenen tevens versleept, daar deze geld waard 
waren. Om deze reden werden de muur, noch 
dé stenen uit de muur ontdekt. Ook werden 
geen sporen van bebouwing tegen de stads- 

Vooruitblik 

In de volgende Hart van de Stadkrant kunnen 
wij weer een kolom van de heer Baar van het 
Gemeentearchief plaatsen. Het zal dan gaan 
over de Bakkersteeg. 
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opgevuld met fragmenten van 17de en 18de 
eeuwse Delftsblauwe tegels. Uit een 16de- 
eeuwse waterput kwam een klompschoen te- 
voorschijn (datering 1550-1600). De klomp- 
schoen (zie afbeelding 1) heeft een houten zool 
en is versterkt met een ijzeren strip. Een andere 
bijzondere vondst is een mes voor de houtbe- 
werking. Hiermee konden schors en overtollige 
houtresten van de stam verwijderd worden. De 
functie hangt mogelijk nauw samen met de 
lokatie van de vondst. Aan de oostkant van de 
Vliet ter hoogte van het opgravingsterrein lag 
een terrein dat bekend stond als "Het Eiland" 
Van Oerle 1975, p. 198). In de zestiende en 
zeventiende eeuw zouden hier enkele scheeps- 
werven gesitueerd zijn. Mogelijk heeft het mes 
behoord aan één van de aan de /liet woonachti- 
ge scheepsmakers. 

bleek een oudere sloot te liggen. De sloot kende 
een beschoeiing van houten paaltjes. De vulling 
van de sloot bestond uit twee fasen. De eerste 
fase wordt gekenmerkt door aardewerk uit de 
veertiende en vijftiende eeuw. Uit deze afval- 
laag kon onder andere een loden profaan insig- 
ne van een molenaar met meelzak en een pseu- 
do-muntfibula van lood verzameld worden (af- 
beelding 2). De wijze waarop de molenaar is 
afgebeeld zou wijzen op het verjagen van boze 
geesten. Beide dateren uit het begin van de 
vijftiende eeuw. De tweede fase bevat veel 
botafval en aardewerk uit voornamelijk de 16de 
eeuw. De kademuren van de Binnenvestgracht 
zijn op grond van deze gegevens op z'n vroegst 
te dateren in de tweede helft van de 16de 
eeuw. 

,1J 

1• 
Tijdens het onderzoek werden tevens de kade- 
muren van de in de negentiende eeuw gedemp- 
te Binnenvestgracht gevonden. Met uitzonde- 
ring van zes houten palen leverde de inhoud van 
de gracht niets op. De inhoud was reeds verwij- 
derd tijdens de bouw van de aanbouw uit 1 9 6 7. 
De palen bleken echter ouder en dienden waar- 
schijnlijk als staanders voor 'n een meter brede 
houten voetgangersbrug over de gracht. Deze 
brug is voorlopig te dateren in de 18e eeuw. 

In de gracht stonden nog vier paar houten palen 
(staanders). Vermoedelijk hebben deze palen 
deel uitgemaakt van een houten loopbruggetje. 
De noordelijke kademuur, met een breedte van 
70 cm, liep met een lichte boog over de lengte 
van het terrein. Hoewel. de muur op diverse 
plaatsen was ontzet door de betonnen heipalen, 
was deze nog redelijk intact. Het opgaande 
muurwerk met een nog aanwezige hoogte tot 
80 cm hoogte was gefundeerd op 20 cm dikke 
eikenhouten balken. Van de zuidelijke muur 
resteerde nog slechts een uitbraaksleuf. De 
totale breedte van de Binnenvestgracht moet 3 
meter geweest zijn. De gracht bleek geheel te 
zijn geschoond, waardoor eventueel materiaal 
verwijderd was. Onder de Binnenvestgracht 

2. 
Na de sloop van de dependance en het Pel- 
grimshuisje werd in april 1995 de rest van het 
terrein onderzocht. Bij het tweede onderzoek 
werden wederom een groot aantal sporen vast- 
gelegd. Hieronder een vijftal resten van funda- 
menten van gebouwen. Het ging steeds om 
resten. Door oude sloopwerkzaamheden waren ) 
de meeste funderingen al verwijderd. Drie vrij 
zware funderingen dateren van 19de-eeuwse 
panden en twee lichte funderingen zijn afkom- 
stig van 18de-eeuwse huisjes. Uit de huisresten 
werd een aanzienlijke hoeveelheid Delftsblauwe 
tegels verzameld, met diverse voorstellingen. 
Naast deze sporen werden enkele houten fun- 
deringen gevonden. Bijzonder te vermelden is 
een houten rechthoekige structuur. De funde- 
ring bestaat uit vier ronde balken (doorsnede 20 
cm) dié op de hoeken met een keepverbinding 
aan elkaar bevestigd zijn. Hierin bevindt zich 
halverwege een driekantige dwarshouten balk 
eveneens met keepverbinding. Binnen de funde- 
ring werd een zwarte vulling met overwegend 
botmateriaal van schaap aangetroffen. Op dit 
moment gaan we ervan uit dat de constructie 
onderdeel uitmaakte van de rosmolen van de 
wollegaren-spinnerij van Jan Willem Koppe- 
schaar. 

) 
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Programma Pieterskerk 

Zoals gebruikelijk geven wij hier de avond- en 
weekend programmering van de Pieterskerk 
voor de komende maanden. 

December 1996 
vr 1 3 Huizingalezing 
za 14 en zo 15: kerstmarkt 
ma 16 groot· diner 
wo 18 kerstviering 
do 19 St. George Chapels Choir 
za 21 Bachkoor 
di 24 kerstnachtdienst 18.00-00.30 
wo 25, do 26 en zo 29: rondleiding 14.00 

Januari 1997 
wo 01 en zo 05: rondleiding 14.00 
za 11 rommelmarkt 10.00-16.30 
zo 1 2 rondleiding 14.00 
ma 13, di 14 en wo 15: Associatie17.30-22.30 
za 18 reismarkt 10.00-23.00 
zo 1 9 afbouw reismarkt 
za 25 rommelmarkt 
zo 26 Pieterskerklezing 
zo 26 rondleiding 
zo 26 Cantatedienst 
vr 31 Scratch Messiah 

Februari 1997 
za O 1 Scratch Messiah 
zo 02 Scratch Verdi 
vr 07 Dies natalis RUL 
za 08 rommelmarkt 
zo 09 rondleiding 
do 13 repetitie Toonkunstkoor 
vr 14 repetitie Toonkunstkoor 
zo 16 rondleiding 
za 22 rommelmarkt 
zo 23 Pieterskerklezing 
zo 23 rondleiding 
zo 23 Cantatedienst 
wo 26 Diaconessenhuis 100 jaar 

20.00-22.00 

18.00-24.00 
19.00-20.00 
20.00-22.30 

10.00-16.30 
14.00 
15.00 
19.00 

09.00-24.00 

O9.00-24.00 
09.00-24.00 
15.30-19.00 

14.00 
19.00-23.00 
20.00-23.30 

14.00 

14.00 
15.00 
19.00 

15.00-20.30 

Ingezonden brief 

Op maandag 23 septem- 
ber liep ik op de Lange- 
brug. Bij de uitgang van 
de Gekroonde Liefdepoortv 
stond een aantal vuilniszakken. Een rood met 
witte kater stond te eten uit een gat dat in een 
van de zakken gemaakt was. 

Ik ging er naar toe en zag dat er kippeboutjes 
en andere etensresten op de grond lagen. Ik 
vond dat een erg vies gezicht en voor de kater 
ook niet gezond om van te eten. 

Ik heb het dier (hij heeft een rode vlek op de 
neus; ik zie hem wel meer op de Langebrug) bij 
de zakken vandaan gehaald. Hij liep toen geluk- 
kig door. 

In onze wijk mogen alleen op dinsdag en vrijdag 
vuilniszakken buiten gezet worden (zie Hart van 
de Stadkrant van april 1996). Dus die zakken in 
de Gekroonde Liefdepoort hoorden daar niet te 
staan. 

Kippeboutjes kan men bijvoorbeeld in een leeg 
blik of melkpak doen met een beetje (schoon- 
maak)azijn om de lucht weg te nemen. Dan 
worden de zakken niet opengekrabd en leegge- 
haald. Dit is in de eerste plaats voor het welzijn 
van de huisdieren in de buurt, maar ook voor 
het aanzien van de wijk. Voor de bewoners is 
het aangenamer zonder al die viezigheid en 
schone straten maken een gastvrije indruk op 
de toeristen. En de baasjes hoeven zich dan niet 
ongerust te maken, dat hun dieren verkeerd 
eten binnen krijgen. 

Hoogáchtend, 

Mevr. F. Muller, Heilige Geesthofje 

RIJSTTAFELEN IN 
INDONESISCH RESTA URAN~ 

000 SIR 
ANAK BANDUNG 

wellicht de lekkerste rijsttafel 

Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 24A, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 5303 

· • Hulzen • Flats 
Bemiddeling bij aan-/verkoop, Bl] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g • Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonll]ke omstandigheden 

optimale kans om snel te slagen.' aangepaste hypotheek ls erg belangrijk. 

• Beheer Huur incasso •Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, 
al of niet gemeubileerd of gestoffeerd. 

• Taxaties Beëdigd Taxateur 

Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
Auto's, Pensioenen, 
Levensverzekeringen enz. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 
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Huisvuilcontainers ondergronds 

Het is al weer enige maanden geleden, dat er op 
de Beestenmarkt een in de grond verzonken 
container werd geplaatst, waarin het huisvuil, 
gescheiden in de vier fracties glas, papier, GFT 
(groente-, fruit- en tuinafval) en restafval, door 
de bewoners kan worden gestort. 

Nieuwsgierig naar de verdere plannen voor de 
"ondergrondse" afvalinzameling in de binnen- 
stad won ik informatie in bij de Sector Stedelijk 
Beheer van de betreffende gemeentelijke dienst. 
Daaruit kwam naar voren, dat met de container 
op de Beestenmarkt, die in feite nog als proef- 
opstelling dient, inmiddels voldoende ervaring is 
opgedaan voor de definitieve vormgeving van 
de nog te plaatsen containers. Er zijn nog enige 
aanpassingen nodig. Deze betreffen de plaats 
van de haken, waaraan de containers omhoog 
worden getrokken om ze te legen, en de invoer- 
opening van het compartiment voor papier en 
karton. Die laatste moet naar beneden toe wij- 
der worden gemaakt omdat in de huidige vorm 
de doorgang wordt versperd door opgevouwen 
kartonnen dozen die klem gaan zitten. 

Een lastiger probleem is de locatiekeuze van de 
in te graven containers, waarbij in eerste instan- 
tie wordt gedacht aan de plaatsen waar nu de 
'oude' containers staan. In onze wijk zijn dat 
ondermeer: Doezastraat, Garenmarkt, Kaiser- 
straat, Papengracht hoek Langebrug en Zonne- 
veldstraat hoek Langebrug. Er moet rekening 
worden gehouden met de bereikbaarheid, zowel 
voor de bewoners als voor de vrachtwagens, 
die de nieuwe containers kunnen legen, en de 
verkeersveiligheid. 

Een bijkomend probleem vormen de vele onder- 
grondse leidingen voor gas, water etc.! In feite 
moet elke te kiezen locatie gecontroleerd wor- 
den op aanwezigheid van leidingen, die het 
ingraven van een container onmogelijk maken. 
Voor zover er geen nauwkeurige gegevens 
daarover beschikbaar zijn kan dat alleen maar 
door de gewenste plek open te leggen. Zo heeft 
men in de Doezastraat reeds op een paar plaat- 
sen "bot gevangen". Al met al moet er nog heel 
wat gebeuren voor het zover is, maar er wordt 
aan gewerkt en we mogen verwachten dat in 
het komende jaar toch wel enkele bakken de 
grond in zullen zakken. 

Coert van der Schaaf 

Onder het Gemeentearchief 

"J. ZIERIKZEE" 
MAATSCHOENMAKERIJ 

H. P H. NUSTELING 
B8AKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

$>}cara coures 
• SCHOONHEIDSSALON 

Breestraat 71, 2311 CJ Leiden Tel. 071-5123519 

MELD PUNT 
t $4e 

' E? 
DISCRIMI ATIE 

Do w la «aas! 
071512 09 03 

In het kader van nieuwbouwplannen van een 
deel van het gemeentelijk archief werd de mo- 
gelijkheid geschapen voor archeologisch onder- 
zoek. Het onderzoek richtte zich op de bewo- 
ningssporen vanaf de 14de eeuw. In het volgen- 
de àrtikel doet stadsarcheoloog Maarten Dol- 
mans verslag van het onderzoek. 

Het onderzoek werd in een drietal fasen uitge- 
voerd. Het eerste onderzoek vond plaats in 
januari 1995. Toen werd gegraven in het bin- 
nenterrein en de tuin van het archief. De twee- 
de fase in april/mei 1995 werd uitgevoerd na de 
sloop van het zogenaamde 'aquarium' uit de 
jaren zestig. In oktober 1996 richtte het onder- 

,zoek zich op de stadsmuur aan de Boisotkade. 

Het onderzochte gebied werd na toestemming 
van de graaf van Holland op 15 juni 1386 voor 
bewoning geschikt gemaakt (de Baar 1989, 
p.337). Nadat alle stukken grond waren ontei- 
gend werd vanaf 1389 gestart met de bouw 
van een stadsmuur en de huizen. Eind vijftiende 
eeuw is het terrein van het archief geheel volge- 
bouwd. 

Van de bewoners van het terrein is het een en 
ander bekend. Er stond een Pelgrimshuisje . 
Hierin woonde in 1585 Yeffgen Adriaensdoch- 
ter, weduwe van Pauwels, een scheepsmaker. 
In 1595 kocht Willem· Cornelisz, scheepmaker, 
het huisje van haar. Willem bleef eigenaar tot 
1624. In het noordelijke deel van Vliet 45 

.)woonde in 1585 Cors Dircxsoon, van beroep 
schuitvoerder of bleker. In het derde huis ten 
noorden van de binnenvestgracht huisde Jan 
Gerritsen Slobbe, warmoezier of tuinder. Ook de 
latere eigenaren van dit pand, waaronder een 
mandenmaker, zijn dank zij stadssecretaris Jan 
van Hout bekend. In de loop der eeuwen woon- 
den op en nabij het terrein scheepbouwers, 
bezemmakers, viskopers, blekers, een mande- 
maker en een schrijnwerker. In de 19de eeuw 
kocht Jan Willem Koppeschaar, fabrikeur, de 
verschillende huisjes, inmiddels "aan elkander 
behoorende en gebruikt wordende tot werkhuis" 
(fabriek). Jan gebruikte het werkhuis voor zijn 
wollegaarnspinnerij, dus als spinfabriek. Ge- 
sponnen werd met behulp van een rosmolen, 
een door een paard aangedreven molen. Rond 
1870 werden de panden Vliet 47-51 gebouwd. 
Zij bleven staan tot 1967. 

De verwachting was; dat de restanten van de 
verschillende panden van de kleine ambachtslie- 
den aangetroffen zouden worden. We hoopten 
ons een beeld te kunnen vormen van de wel- 
vaart en de aard van de werkzaamheden van 
deze lieden. 

Op 3 januari 1995 kon een archeologische 
verkenning van start gaan op het binnenterrein 
en de tuin langs de Vliet. Het onderzoek had tot 
doel te bestuderen of er mogelijk iets van be- 
bouwing is geweest langs de Vliet bij de Vliet- 
brug. Het terrein heeft in vroeger tijd aan de 
stadsmuur gegrensd. Om tactische redenen 
werd doorgaans een ruimte aan de binnenzijde 
van de stadsmuur vrijgehouden van bebouwing 
om een soort weergang te creëren. Om wat 
meer te weten te komen over de aard van de 
bewoning die tijdens het onderzoek aan het 
licht kwam, moeten we een eind terug in de 
geschiedenis van dit stukje Leiden. 

De opgraving 
Hartje Winter, op 3 januari 1995, begonnen 
Maarten Dolmans en Eric van der Ku ijl met het 
verwijderen van de bossages. Als eerste wer- 
den enkele ondiepe funderingen aangetroffen. 
Deze bleken al vrij snel afkomstig van de bouw- 
keet uit de jaren zestig. Onder deze funderingen 
kwamen diverse beerputten, waterkelders en 
oudere funderingen naar boven. De funderingen 
waren enkelsteens en ondiep. Het zijn mogelijk 
de restanten van kleine arbeidershuisjes waar- 
van het opgaande werk waarschijnlijk in hout 
opgetrokken is geweest. 

Het merendeel van de beerputten en mestkuilen 
was opgevuld met mest en huisafval. Op de 
bodems werden grote hoeveelheden zaden en 
pitten aangetroffen. Hoewel nog niet alle gege- 
vens bekend zijn, is inmiddels wel zeker dat de 
bewoners veel kersen en druiven aten. Het in 
de putten aangetroffen aardewerk bevat voor- 
namelijk roodbakkend gebruiksaardewerk. Luxe 
importaardewerk, glaswerk, en zaden en pitten 
van exotische vruchten ontbreken nagenoeg. 
De resultaten van het archeologisch onderzoek 
zijn daarmee in overeenstemming met de histo- 
rische informatie. De bewoners van de Vliet 
waren niet rijk. Op grond van het aardewerk 
zijn de meeste beerputten te dateren in de 
vijftiende en zestiende eeuw. · 
Naast de beerputten werd een overkluisde 
waterkelder opgegraven. De kelder was opge- 
trokken uit IJsselsteentjes en was in zijn geheel 
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Buurtcentrum Dijk 33: 
programma 1996 - 1997 

Buurtcentrum Dijk 33 maakt samen met buurt- 
huis de Pancrat en 't Schippertje deel uit van de 
Leidse Welzijnsorganisatie. Na de sluiting van 
buurthuis De Vrolijke Arke staat Dijk 33 ook 
open voor bewoners van onze wijk. Er is nu een 
brochure waarin wordt verteld welke activitei- 
ten er het komende jaar vanuit Dijk 33 voor en 
door binnenstadbewoners gaan plaats vinden. 

, 
Een kleine greep uit het aanbod. Op maandag- 
ochtend is er in het buurtcentrum ouderengym 
voor 55-plussers, hiervoor kunt u zich telefo- 
nisch opgeven via telefoonnummer 5123744. 
Op maandagmiddag kan er geklaverjast-worden, 
op dinsdagmiddag is er een klaverjascursus. Er 
is een actieve club van vrijwilligers die onder 
meer op zondagmiddag kaarten of bingo organi- 
seert. Op woensdagavond is er een vrouwen- 
soos waar tal van activiteiten plaats vinden, 
zoals ontspanningsyoga en creatieve vaardighe- 
den. Ook zal er de komende tijd veel energie 
gestoken worden in het opzetten van kinderacti- 
viteiten. Dit houdt onder meer in: een kinderclub 
voor kinderen tussen 4 en 1 2 jaar Op woens- 
dagmiddag, een internationale kookcursus voor 
kinderen, leeftijd van 8 tot 1 2 jaar, en vakantie- 
activiteiten. Informatie over het kinderwerk is te 
krijgen bij Yolanda van Trier, bereikbaar- op 
maandag, dinsdag en woensdag via telefoon- 
nummer 071-5125736. 

Wie meer wil weten kan de brochure bestellen 
of afhalen. Op Dijk 33 kan men verder terecht 
voor de meest uiteenlopende onderwerpen: 
groenvoorziening, speelgelegenheid, veiligheid, 
ideeën voor activiteiten of een buurtfeest etc. Er 
zijn twee buurtwerksters aanwezig: 

Roos van Gelderen, bereikbaar op maandag, 
dinsdag en woensdagmiddag. 
Ella Koning, bereikbaar op maandag, dinsdag 
en donderdag tot 15 uur. 

Adres: Apothekersdijk 33, 2312 DD Leiden, 
tel.: 071-5125736. 

Dicht op de muur 

In de succesvolle serie Leids Verleden is in 
november het zevende boekje verschenen, 
getiteld "Dicht 'op de muur". In dit boekje be- 
handelt de auteur Marleen van der Weij het 
project van de stichting TEGENBEELD. Via 
gedichten op muren gaat de lezer op ontdek- 
kingsreis door Leiden. De gedichten in vele 
verschillende talen vertegenwoordigen evenzo- 
vele verschillende culturen. 

Joep Creyghton 

FIRMA DE GEUS 
Speclalltelten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetartikelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 

Grote belangstelling voor de rondleidingen 

Ter gelegenheid van het verschijnen van dit 
boekje vindt er in de maanden november en 
december een aantal activiteiten plaats. Zo zijn_) 
er vanaf 8 november een drietal tentoonstellin- 
gen te bezichtigen "Gedichten en muren in 
Leiden". Ze zijn te vinden in: 
¢ Faculteitsgebouw 1174/Kunstgeschiedenis, 

Doelensteeg 16, ' 
¢ Universiteits Bibliotheek, Witte Singel 27, 
♦ Openbare Bibliotheek, Nieuwstraat 4. 
De tentoonstellingen zijn te bezichtigen tijdens 
openingsuren. 

In het weekend van 23 en 24 november zijn er 
bijzondere rondleidingen georganiseerd waarbij 
de gedichten, die op gevels in Leiden zijn aan- 
gebracht, in de oorspronkelijke taal én in het 
Nederlands werden voorgedragen. Gezien ook 
de belangstelling voor de rondleidingen mag het 
project zeker een aanwinst voor Leiden ge- 
noemd worden. 

Yvonne van Deutekom 

n 

) 

Parkeergarage Boommarkt 

De gemeente heeft besloten om een deel van de 
kosten voor de te bouwen parkeergarage op de 
Boommarkt via baatbelasting te verhalen op 
eigenaars van onroerend goed in de nabije om- 
geving van de Boommarkt. De Wetenschaps- 
winkel Leiden heeft op verzoek van de gemeen- 
teraadsfractie Leiden Weer Gezellig/De Groenen 
een studie gemaakt van het fenomeen "baatbe- 
lasting". Uit het rapport komt naar voren dat 
aan de uiteindelijke formele vereisten voor het 
opleggen van baatbelasting in het algemeen veel 
praktische problemen zijn verbonden. Dit wordt 
in een overzichtelijk schema nader aangegeven. 
Dit schema is voor belanghebbenden een soort 
"spoorboekje" aan de hand waarvan de plannen 
van de gemeente nauwkeurig kunnen worden 
gevolgd en het geeft aan welke stappen geno- 
men kunnen worden om individueel en collectief 
bezwaar aan te tekenen. 
Het rapport BAATBELASTING is te bestellen door 
overmaking van f 12,50 op giro 4768147 ten 
name van Wetenschapswinkel RUL onder ver- 
melding van Baatbelasting. 

Yvonne van Deutekom 

Leidsch Dagblad 

Op 16 oktober jl. stond in het doorgaans redelijk 
beschaafde Leidsch Dagblad zeer tendentieus 
artikel over de behandeling van de concept 
evenementennota in de raadscommissie voor 
algemene zaken, de avond daarvoor. De grote 
kop "Evenementennota bedreigt Werfpop" blies 
een zijdelings aangehaald theoretisch voorbeeld 
op tot hoofdzaak. De subtitel "Leiden hoeft niet 
meer te bruisen" staat zelfs helemaal haaks op 
de strekking van het besprokene en moet dus 
misleidend worden genoemd. 

Waarom haal ik dat artikel hier aan? Elders in 
deze wijkkrant kunt u uitgebreid vernemen over 

wat de inmiddels definitieve evenementenriota 
voor onze wijk kan betekenen en welke rol de 
wijkorganisaties van de binnenstad daarin heb- 
ben gespeeld. In de raadscommissie heb ik ons 
standpunt toegelicht. De kern daarvan was een 
appèl aan de politici te beseffen, dat de voor- 
stellen in de nota een onredelijk groot offer 
vragen van bewoners en dat daarmee onderne- 
mersvrijheid en bewoonbaarheid volledig uit 
balans raken. Onder het mom van "consolida- 
tie", wordt een flinke toename van belastende 
evenementen mogelijk gemaakt. Dat appèl was 
in het Leidsch dagblad niet terug te vinden. Wel 
wordt van mij een uitspraak aangehaald, die 
helemaal niet uit mijn mond komt: "Straks 
wonen er in de Leidsche binnenstad alleen nog 
maar studenten. Die zijn lawaaibestendig". 

Dit zogenaamde citaat moet een verbastering 
zijn van de schriftelijke toelichting bij mijn appèl 
aan de raadsleden. Daarin schetste ik het effect 
van frequente overlast op de pluriformiteit van 
de bevolkingssamenstelling, met de beeldspraak 
dat er op de betreffende lokaties op termijn nog 
slechts "lawaaibestendige studenten" zullen 
wonen. Als ik al gezegd zou hebben (en dat heb 
dus ik niet) dat alle studenten immuun zijn voor 
overlast, dan zou die bewoording dubbelop zijn . 
Als voorzitter van een belangenorganisatie voor 
alle bewoners van een wijk met meer dan de 
helft studenten, vind ik zo'n nepcitaat natuurlijk 
vervelend. Het kost ook moeite te geloven dat 
journalist Aad Rietveld dat geheel te goeder 
trouw heeft gedaan. Toch heb ik het er verder 
maar bij gelaten, maar hier ben ik er graag nog 
even op teruggekomen. 

Burger let op uw wijk! 

Hans van Gelderen 

De gemeente is voornemens om binnenkort het 
bestemmingsplan voor de Pieterswijk aan te 
passen. Let dus goed op de gemeenteberichten 
in de vrijdageditie van het Leids Nieuwsblad! 

...n nu rus beren 

19if. tkklus 
breestraat 116 leiden tel. 512 10 05 
off. dealer arabia alessi stelton 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
Sanders Wijnhuis - Doezastraat 12 

>> au fin bec << 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 2213 
» 
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Evenementennota: 
Overlast mag voortaan! 

Op 15 oktober is de Leidse gemeenteraad ak- 
koord gegaan met de Startnota Evenementenbe- 
leid. Slechts één raadslid stemde tegen: Daan 
Sloas van de SP. Het CDA stribbelde wel wat 
tegen maar stemde toen het erop aankwam 
vóór. De binnenstadbewoners weten nu hoe 
goed hun belangen door de raadsleden verte- 
genwoordigd worden ... 

Al met al een mooie overwinning voor burge- 
meester en wethouders, die de nota vrijwel 
ongeschonden door de raad hebben weten te 
loodsen. Maar een zwarte dag voor de omwo- 
nenden van evenementenpleinen en voor de zes 
wijkverenigingen in de binnenstad die zich tot 
het laatst tegen de plannen in de nota verzet 
hebben. 

Niemand is tegen evenementen, ook de wijkver- 
enigingen niet. Feesten in de open lucht horen 
bij een binnenstad. Bij dit soort gelegenheden 
komen bewoners en bezoekers elkaar nu eens 
niet alleen· maar tegen op straat of in de winkel, 
maar nemen ze gezamenlijk ergens een deel en 
ontdekken dat ze iets kostbaars. gemeen heb- 
ben: een prachtige stad, een rijk verenigingsle- 
ven, iets waar iedereen van kan genieten en 
trots op kan zijn. 

Dat tijdens de betreffende avonden en nachten 
voor sommige bewoners binnen hun eigen 
huizen het leven onmogelijk wordt gemaakt, dat 
ze er letterlijk ziek van worden, dat ze gedwon- 
gen worden hun huizen tijdelijk te ontvluchten 
en er in sommige gevallen misschien toe over- 
gaan hun huizen te verkopen en ergens anders 
te gaan wonen, dat heet in ambtelijk jargon: 
bedenkingen! 

De laatste jaren is er echter sprake van een 
ernstige toename van overlast voor omwonen- De wijkverenigingen hebben tijdens alle in- 
den. Organisatoren van dergelijke evenementen spraakrondes keer op keer verklaard dat ze het 
gingen er steeds meer toe over de regels aan aantal van 1 2 veel te hoog vinden en dat la- 
hun laars te lappen, vooral toen bleek dat ze dat waaioverlast in de open lucht na middernacht 
ongestraft konden doen omdat gemeente en zonder meer onaanvaardbaar is. De gemeente- 
politie zelden ingrepen, ook niet wanneer er raad besliste anders. Leiden moet bruisen. Een 
massaal geklaagd werd. Gevolg: bewoners CDA-raadslid die het waagde vraagtekens te 
werden binnen hun eigen huizen geterroriseerd zetten. bij de voorgestelde aantallen en eindtij- 
door lawaaioverlast, soms tot diep in de nacht.. den kreeg met name van D66-zijde te horen dat 
En verder veel onveiligheid en vernielingen op zij Leiden wilde veranderen in een "fluister- 

stad". Het niveau van de beraadslagingen was straat. 

Officieel wordt er volgens de nota naar ge- 
streefd "de negatieve kanten van de evenemen- 
ten (te) minimaliseren". In werkelijkheid zet de 

nota het licht op groen voor een aanzienlijke 
mate van overlast. Dit wordt gedaan door on- 
derscheid te maken tussen "kleine" evenemen- 
ten (die geen overlast veroorzaken) en zoge- 
naamde "belastende" evenementen. Belastende 
evenementen zijn in de woorden van de nota 
"activiteiten waarvan de gemeente voorziet dat 
ze een fikse belasting van de leefomgeving ter 
plaatse zullen betekenen waartegen omwonen- 
den naar verwachting bedenkingen zullen heb- 
ben." 

Van deze belastende evenementen mogen er 
voortaan per locatie twaalf per jaar plaatsvin- 
den. De evenementen mogen 's-avonds tot 11 
uur (door de week) en tot 12 uur (in het week- 
end) voortduren, en tijdens de Lakenfeesten en 
enkele andere festiviteiten zelfs tot resp. 1 en 2 
uur in de nacht. 

niet buitengewoon hoog. 

De nota bevat enkele positieve punten. Er wor- 
den duidelijke geluidsnormen gesteld, en er zijn 

zelfs aanwijzingen dat het de gemeente ernst is 
met de handhaving van die normen. Er is een 
goede klachtenregistratie beloofd. Dit is winst, 
zeker na een aantal jaren dat er van handhaving 
niet of nauwelijks sprake was. De muziek moet 
een half uur voor het einde van het evenement 
uit. Laten we hopen dat er iets van terecht 
komt. 

Maar Leiden zou Leiden niet zijn wanneer op de 
voorgeschreven geluidsnormen niet opnieuw 
uitzonderingen werden gemaakt: ieder jaar 
mogen er in de binnenstad vier evenementen 
plaats vinden waarbij geen enkele geluidsbeper- 
king wordt opgelegd. Popconcerten zoals die nu 
'al in het Van der Werfpark en op de Garenmarkt 

plaats vinden. Die mogen echter, voegen de 
schrijvers van de nota daar grootmoedig aan 

\ J toe, nooit langer duren dan tot middernacht ... 
/ 

AMBULANT 

SPECIAALZAAK VOOR 
THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN 
BANDAGES, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

Mevr. J.J. Dickhoff v.d. Linden 
Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak.' · 
Doezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen· 

Ploensieleunst 

mogelijkheid om er iets tegen te ondernemen: 
,de rechter. De bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer binnen de eigen woning is een 
groot goed in het Nederlandse recht. Daarop 
mag alleen bij hoge uitzondering inbreuk wor- 
den gemaakt. 

Zijn geluidbelastende evenementen in een dicht- 
bevolkte binnenstad, sommige tot diep in de 
nacht, aanvaardbaar? De rechter zal daar hope- 
lijk anders over denken dan de dames en heren 
van de Leidse gemeenteraad. Een stadsbestuur 
dat zich zó weinig aantrekt van de fundamente- 
le rechten· van zijn ingezetenen riskeert een 
rechterlijke tik op zijn vingers. Die wens ik het 
ook van harte toe. 

Joep Creyghton 
Nawoord 

Zojuist is de concept evenementenkalender 
verschenen. Rond de Garenmarkt en het Arse- 
naalplein lijkt de overlast te verminderen. Om- 
wonenden van de a/markt en bewoners van 
Rapenburg-Kaiserstraat en in mindere mate het 
Pieterskerkhof staat echter een toename van de 
overlast te wachten. 

Zodra de kalender definitief is vastgesteld 
neemt de wijkvereniging contact op met omwo- 
nenden van bedreigde gebieden over bezwaar- 

) 

Simpel geformuleerd: in het verleden was er 
veel overlast omdat de regels niet werden nage- 
leefd en gehandhaafd. In de toekomst blijft de 
overlast, maar die valt nu binnen de regels. 

Binnenkort komt de gemeente met een Evene- 
mentenkalender voor het komende jaar 1997. 
Op deze kalender wordt per locatie aangegeven 
hoeveel belastende evenementen voor deze 
plaatsen op het programma staan. Omwonen- 
den, met name die van het Arsenaalplein en de 
Garenmarkt, weten dan waar ze aan toe zijn. 
Omwonenden kunnen bezwaar maken, maar 
gezien de verhoudingen in de gemeenteraad is 
er weinig zicht op dat aan die bezwaren tege- 

) moet wordt gekomen. 

Toch zal de wijkvereniging, zodra de evenemen- 
tenkalender uit is, met de bewoners van be- 
dreigde locaties om de tafel gaan zitten om de 
bezwaren te bespreken en opnieuw aan B en W 
voor te leggen. We zullen alles doen om de 
gemeente alsnog tot andere gedachten te bren- 
gen. Maar over de uitkomst maken we ons niet 
veel illusies. 

Wanneer de Evenementenkalender eenmaal 
definitief is vastgesteld resteert ons nog één 
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De meer en minder. bedreigde gebieden ... 

iani erf rdéi 
OFFSET•LICHTDR~K•FOTDCOPIE• l.;ll LEIDEN 

liet 40-6 2311 RE Leiden Tel. 071-51208 15 Fox 071-513 300 

Leids schilder- en tekengenootschap 

"ARS AEMULA NATURAE" 
Dag- en avondkursussen 

- akwarelleren - tokonon 
- modeltekenen - otsen 
- boetseren - schilderen 
Pieterskerkgracht 9, Leiden 
Inlichtingen. tel.: 071-514 07 84 



biz. 8 december 1996 Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West december 1996 biz. 9 

Evenementennota: 
Overlast mag voortaan! 

Op 15 oktober is de Leidse gemeenteraad ak- 
koord gegaan met de Startnota Evenementenbe- 
leid. Slechts één raadslid stemde tegen: Daan 
Sloas van de SP. Het CDA stribbelde wel wat 
tegen maar stemde toen het erop aankwam 
vóór. De binnenstadbewoners weten nu hoe 
goed hun belangen door de raadsleden verte- 
genwoordigd worden ... 

Al met al een mooie overwinning voor burge- 
meester en wethouders, die de nota vrijwel 
ongeschonden door de raad hebben weten te 
loodsen. Maar een zwarte dag voor de omwo- 
nenden van evenementenpleinen en voor de zes 
wijkverenigingen in de binnenstad die zich tot 
het laatst tegen de plannen in de nota verzet 
hebben. 

Niemand is tegen evenementen, ook de wijkver- 
enigingen niet. Feesten in de open lucht horen 
bij een binnenstad. Bij dit soort gelegenheden 
komen bewoners en bezoekers elkaar nu eens 
niet alleen· maar tegen op straat of in de winkel, 
maar nemen ze gezamenlijk ergens een deel en 
ontdekken dat ze iets kostbaars. gemeen heb- 
ben: een prachtige stad, een rijk verenigingsle- 
ven, iets waar iedereen van kan genieten en 
trots op kan zijn. 

Dat tijdens de betreffende avonden en nachten 
voor sommige bewoners binnen hun eigen 
huizen het leven onmogelijk wordt gemaakt, dat 
ze er letterlijk ziek van worden, dat ze gedwon- 
gen worden hun huizen tijdelijk te ontvluchten 
en er in sommige gevallen misschien toe over- 
gaan hun huizen te verkopen en ergens anders 
te gaan wonen, dat heet in ambtelijk jargon: 
bedenkingen! 

De laatste jaren is er echter sprake van een 
ernstige toename van overlast voor omwonen- De wijkverenigingen hebben tijdens alle in- 
den. Organisatoren van dergelijke evenementen spraakrondes keer op keer verklaard dat ze het 
gingen er steeds meer toe over de regels aan aantal van 1 2 veel te hoog vinden en dat la- 
hun laars te lappen, vooral toen bleek dat ze dat waaioverlast in de open lucht na middernacht 
ongestraft konden doen omdat gemeente en zonder meer onaanvaardbaar is. De gemeente- 
politie zelden ingrepen, ook niet wanneer er raad besliste anders. Leiden moet bruisen. Een 
massaal geklaagd werd. Gevolg: bewoners CDA-raadslid die het waagde vraagtekens te 
werden binnen hun eigen huizen geterroriseerd zetten. bij de voorgestelde aantallen en eindtij- 
door lawaaioverlast, soms tot diep in de nacht.. den kreeg met name van D66-zijde te horen dat 
En verder veel onveiligheid en vernielingen op zij Leiden wilde veranderen in een "fluister- 

stad". Het niveau van de beraadslagingen was straat. 

Officieel wordt er volgens de nota naar ge- 
streefd "de negatieve kanten van de evenemen- 
ten (te) minimaliseren". In werkelijkheid zet de 

nota het licht op groen voor een aanzienlijke 
mate van overlast. Dit wordt gedaan door on- 
derscheid te maken tussen "kleine" evenemen- 
ten (die geen overlast veroorzaken) en zoge- 
naamde "belastende" evenementen. Belastende 
evenementen zijn in de woorden van de nota 
"activiteiten waarvan de gemeente voorziet dat 
ze een fikse belasting van de leefomgeving ter 
plaatse zullen betekenen waartegen omwonen- 
den naar verwachting bedenkingen zullen heb- 
ben." 

Van deze belastende evenementen mogen er 
voortaan per locatie twaalf per jaar plaatsvin- 
den. De evenementen mogen 's-avonds tot 11 
uur (door de week) en tot 12 uur (in het week- 
end) voortduren, en tijdens de Lakenfeesten en 
enkele andere festiviteiten zelfs tot resp. 1 en 2 
uur in de nacht. 

niet buitengewoon hoog. 

De nota bevat enkele positieve punten. Er wor- 
den duidelijke geluidsnormen gesteld, en er zijn 

zelfs aanwijzingen dat het de gemeente ernst is 
met de handhaving van die normen. Er is een 
goede klachtenregistratie beloofd. Dit is winst, 
zeker na een aantal jaren dat er van handhaving 
niet of nauwelijks sprake was. De muziek moet 
een half uur voor het einde van het evenement 
uit. Laten we hopen dat er iets van terecht 
komt. 

Maar Leiden zou Leiden niet zijn wanneer op de 
voorgeschreven geluidsnormen niet opnieuw 
uitzonderingen werden gemaakt: ieder jaar 
mogen er in de binnenstad vier evenementen 
plaats vinden waarbij geen enkele geluidsbeper- 
king wordt opgelegd. Popconcerten zoals die nu 
'al in het Van der Werfpark en op de Garenmarkt 

plaats vinden. Die mogen echter, voegen de 
schrijvers van de nota daar grootmoedig aan 

\ J toe, nooit langer duren dan tot middernacht ... 
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AMBULANT 

SPECIAALZAAK VOOR 
THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN 
BANDAGES, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

Mevr. J.J. Dickhoff v.d. Linden 
Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak.' · 
Doezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen· 

Ploensieleunst 

mogelijkheid om er iets tegen te ondernemen: 
,de rechter. De bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer binnen de eigen woning is een 
groot goed in het Nederlandse recht. Daarop 
mag alleen bij hoge uitzondering inbreuk wor- 
den gemaakt. 

Zijn geluidbelastende evenementen in een dicht- 
bevolkte binnenstad, sommige tot diep in de 
nacht, aanvaardbaar? De rechter zal daar hope- 
lijk anders over denken dan de dames en heren 
van de Leidse gemeenteraad. Een stadsbestuur 
dat zich zó weinig aantrekt van de fundamente- 
le rechten· van zijn ingezetenen riskeert een 
rechterlijke tik op zijn vingers. Die wens ik het 
ook van harte toe. 

Joep Creyghton 
Nawoord 

Zojuist is de concept evenementenkalender 
verschenen. Rond de Garenmarkt en het Arse- 
naalplein lijkt de overlast te verminderen. Om- 
wonenden van de a/markt en bewoners van 
Rapenburg-Kaiserstraat en in mindere mate het 
Pieterskerkhof staat echter een toename van de 
overlast te wachten. 

Zodra de kalender definitief is vastgesteld 
neemt de wijkvereniging contact op met omwo- 
nenden van bedreigde gebieden over bezwaar- 

) 

Simpel geformuleerd: in het verleden was er 
veel overlast omdat de regels niet werden nage- 
leefd en gehandhaafd. In de toekomst blijft de 
overlast, maar die valt nu binnen de regels. 

Binnenkort komt de gemeente met een Evene- 
mentenkalender voor het komende jaar 1997. 
Op deze kalender wordt per locatie aangegeven 
hoeveel belastende evenementen voor deze 
plaatsen op het programma staan. Omwonen- 
den, met name die van het Arsenaalplein en de 
Garenmarkt, weten dan waar ze aan toe zijn. 
Omwonenden kunnen bezwaar maken, maar 
gezien de verhoudingen in de gemeenteraad is 
er weinig zicht op dat aan die bezwaren tege- 

) moet wordt gekomen. 

Toch zal de wijkvereniging, zodra de evenemen- 
tenkalender uit is, met de bewoners van be- 
dreigde locaties om de tafel gaan zitten om de 
bezwaren te bespreken en opnieuw aan B en W 
voor te leggen. We zullen alles doen om de 
gemeente alsnog tot andere gedachten te bren- 
gen. Maar over de uitkomst maken we ons niet 
veel illusies. 

Wanneer de Evenementenkalender eenmaal 
definitief is vastgesteld resteert ons nog één 
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Buurtcentrum Dijk 33: 
programma 1996 - 1997 

Buurtcentrum Dijk 33 maakt samen met buurt- 
huis de Pancrat en 't Schippertje deel uit van de 
Leidse Welzijnsorganisatie. Na de sluiting van 
buurthuis De Vrolijke Arke staat Dijk 33 ook 
open voor bewoners van onze wijk. Er is nu een 
brochure waarin wordt verteld welke activitei- 
ten er het komende jaar vanuit Dijk 33 voor en 
door binnenstadbewoners gaan plaats vinden. 

, 
Een kleine greep uit het aanbod. Op maandag- 
ochtend is er in het buurtcentrum ouderengym 
voor 55-plussers, hiervoor kunt u zich telefo- 
nisch opgeven via telefoonnummer 5123744. 
Op maandagmiddag kan er geklaverjast-worden, 
op dinsdagmiddag is er een klaverjascursus. Er 
is een actieve club van vrijwilligers die onder 
meer op zondagmiddag kaarten of bingo organi- 
seert. Op woensdagavond is er een vrouwen- 
soos waar tal van activiteiten plaats vinden, 
zoals ontspanningsyoga en creatieve vaardighe- 
den. Ook zal er de komende tijd veel energie 
gestoken worden in het opzetten van kinderacti- 
viteiten. Dit houdt onder meer in: een kinderclub 
voor kinderen tussen 4 en 1 2 jaar Op woens- 
dagmiddag, een internationale kookcursus voor 
kinderen, leeftijd van 8 tot 1 2 jaar, en vakantie- 
activiteiten. Informatie over het kinderwerk is te 
krijgen bij Yolanda van Trier, bereikbaar- op 
maandag, dinsdag en woensdag via telefoon- 
nummer 071-5125736. 

Wie meer wil weten kan de brochure bestellen 
of afhalen. Op Dijk 33 kan men verder terecht 
voor de meest uiteenlopende onderwerpen: 
groenvoorziening, speelgelegenheid, veiligheid, 
ideeën voor activiteiten of een buurtfeest etc. Er 
zijn twee buurtwerksters aanwezig: 

Roos van Gelderen, bereikbaar op maandag, 
dinsdag en woensdagmiddag. 
Ella Koning, bereikbaar op maandag, dinsdag 
en donderdag tot 15 uur. 

Adres: Apothekersdijk 33, 2312 DD Leiden, 
tel.: 071-5125736. 

Dicht op de muur 

In de succesvolle serie Leids Verleden is in 
november het zevende boekje verschenen, 
getiteld "Dicht 'op de muur". In dit boekje be- 
handelt de auteur Marleen van der Weij het 
project van de stichting TEGENBEELD. Via 
gedichten op muren gaat de lezer op ontdek- 
kingsreis door Leiden. De gedichten in vele 
verschillende talen vertegenwoordigen evenzo- 
vele verschillende culturen. 

Joep Creyghton 

FIRMA DE GEUS 
Speclalltelten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetartikelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 

Grote belangstelling voor de rondleidingen 

Ter gelegenheid van het verschijnen van dit 
boekje vindt er in de maanden november en 
december een aantal activiteiten plaats. Zo zijn_) 
er vanaf 8 november een drietal tentoonstellin- 
gen te bezichtigen "Gedichten en muren in 
Leiden". Ze zijn te vinden in: 
¢ Faculteitsgebouw 1174/Kunstgeschiedenis, 

Doelensteeg 16, ' 
¢ Universiteits Bibliotheek, Witte Singel 27, 
♦ Openbare Bibliotheek, Nieuwstraat 4. 
De tentoonstellingen zijn te bezichtigen tijdens 
openingsuren. 

In het weekend van 23 en 24 november zijn er 
bijzondere rondleidingen georganiseerd waarbij 
de gedichten, die op gevels in Leiden zijn aan- 
gebracht, in de oorspronkelijke taal én in het 
Nederlands werden voorgedragen. Gezien ook 
de belangstelling voor de rondleidingen mag het 
project zeker een aanwinst voor Leiden ge- 
noemd worden. 

Yvonne van Deutekom 

n 

) 

Parkeergarage Boommarkt 

De gemeente heeft besloten om een deel van de 
kosten voor de te bouwen parkeergarage op de 
Boommarkt via baatbelasting te verhalen op 
eigenaars van onroerend goed in de nabije om- 
geving van de Boommarkt. De Wetenschaps- 
winkel Leiden heeft op verzoek van de gemeen- 
teraadsfractie Leiden Weer Gezellig/De Groenen 
een studie gemaakt van het fenomeen "baatbe- 
lasting". Uit het rapport komt naar voren dat 
aan de uiteindelijke formele vereisten voor het 
opleggen van baatbelasting in het algemeen veel 
praktische problemen zijn verbonden. Dit wordt 
in een overzichtelijk schema nader aangegeven. 
Dit schema is voor belanghebbenden een soort 
"spoorboekje" aan de hand waarvan de plannen 
van de gemeente nauwkeurig kunnen worden 
gevolgd en het geeft aan welke stappen geno- 
men kunnen worden om individueel en collectief 
bezwaar aan te tekenen. 
Het rapport BAATBELASTING is te bestellen door 
overmaking van f 12,50 op giro 4768147 ten 
name van Wetenschapswinkel RUL onder ver- 
melding van Baatbelasting. 

Yvonne van Deutekom 

Leidsch Dagblad 

Op 16 oktober jl. stond in het doorgaans redelijk 
beschaafde Leidsch Dagblad zeer tendentieus 
artikel over de behandeling van de concept 
evenementennota in de raadscommissie voor 
algemene zaken, de avond daarvoor. De grote 
kop "Evenementennota bedreigt Werfpop" blies 
een zijdelings aangehaald theoretisch voorbeeld 
op tot hoofdzaak. De subtitel "Leiden hoeft niet 
meer te bruisen" staat zelfs helemaal haaks op 
de strekking van het besprokene en moet dus 
misleidend worden genoemd. 

Waarom haal ik dat artikel hier aan? Elders in 
deze wijkkrant kunt u uitgebreid vernemen over 

wat de inmiddels definitieve evenementenriota 
voor onze wijk kan betekenen en welke rol de 
wijkorganisaties van de binnenstad daarin heb- 
ben gespeeld. In de raadscommissie heb ik ons 
standpunt toegelicht. De kern daarvan was een 
appèl aan de politici te beseffen, dat de voor- 
stellen in de nota een onredelijk groot offer 
vragen van bewoners en dat daarmee onderne- 
mersvrijheid en bewoonbaarheid volledig uit 
balans raken. Onder het mom van "consolida- 
tie", wordt een flinke toename van belastende 
evenementen mogelijk gemaakt. Dat appèl was 
in het Leidsch dagblad niet terug te vinden. Wel 
wordt van mij een uitspraak aangehaald, die 
helemaal niet uit mijn mond komt: "Straks 
wonen er in de Leidsche binnenstad alleen nog 
maar studenten. Die zijn lawaaibestendig". 

Dit zogenaamde citaat moet een verbastering 
zijn van de schriftelijke toelichting bij mijn appèl 
aan de raadsleden. Daarin schetste ik het effect 
van frequente overlast op de pluriformiteit van 
de bevolkingssamenstelling, met de beeldspraak 
dat er op de betreffende lokaties op termijn nog 
slechts "lawaaibestendige studenten" zullen 
wonen. Als ik al gezegd zou hebben (en dat heb 
dus ik niet) dat alle studenten immuun zijn voor 
overlast, dan zou die bewoording dubbelop zijn . 
Als voorzitter van een belangenorganisatie voor 
alle bewoners van een wijk met meer dan de 
helft studenten, vind ik zo'n nepcitaat natuurlijk 
vervelend. Het kost ook moeite te geloven dat 
journalist Aad Rietveld dat geheel te goeder 
trouw heeft gedaan. Toch heb ik het er verder 
maar bij gelaten, maar hier ben ik er graag nog 
even op teruggekomen. 

Burger let op uw wijk! 

Hans van Gelderen 

De gemeente is voornemens om binnenkort het 
bestemmingsplan voor de Pieterswijk aan te 
passen. Let dus goed op de gemeenteberichten 
in de vrijdageditie van het Leids Nieuwsblad! 

...n nu rus beren 

19if. tkklus 
breestraat 116 leiden tel. 512 10 05 
off. dealer arabia alessi stelton 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
Sanders Wijnhuis - Doezastraat 12 

>> au fin bec << 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 2213 
» 
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Huisvuilcontainers ondergronds 

Het is al weer enige maanden geleden, dat er op 
de Beestenmarkt een in de grond verzonken 
container werd geplaatst, waarin het huisvuil, 
gescheiden in de vier fracties glas, papier, GFT 
(groente-, fruit- en tuinafval) en restafval, door 
de bewoners kan worden gestort. 

Nieuwsgierig naar de verdere plannen voor de 
"ondergrondse" afvalinzameling in de binnen- 
stad won ik informatie in bij de Sector Stedelijk 
Beheer van de betreffende gemeentelijke dienst. 
Daaruit kwam naar voren, dat met de container 
op de Beestenmarkt, die in feite nog als proef- 
opstelling dient, inmiddels voldoende ervaring is 
opgedaan voor de definitieve vormgeving van 
de nog te plaatsen containers. Er zijn nog enige 
aanpassingen nodig. Deze betreffen de plaats 
van de haken, waaraan de containers omhoog 
worden getrokken om ze te legen, en de invoer- 
opening van het compartiment voor papier en 
karton. Die laatste moet naar beneden toe wij- 
der worden gemaakt omdat in de huidige vorm 
de doorgang wordt versperd door opgevouwen 
kartonnen dozen die klem gaan zitten. 

Een lastiger probleem is de locatiekeuze van de 
in te graven containers, waarbij in eerste instan- 
tie wordt gedacht aan de plaatsen waar nu de 
'oude' containers staan. In onze wijk zijn dat 
ondermeer: Doezastraat, Garenmarkt, Kaiser- 
straat, Papengracht hoek Langebrug en Zonne- 
veldstraat hoek Langebrug. Er moet rekening 
worden gehouden met de bereikbaarheid, zowel 
voor de bewoners als voor de vrachtwagens, 
die de nieuwe containers kunnen legen, en de 
verkeersveiligheid. 

Een bijkomend probleem vormen de vele onder- 
grondse leidingen voor gas, water etc.! In feite 
moet elke te kiezen locatie gecontroleerd wor- 
den op aanwezigheid van leidingen, die het 
ingraven van een container onmogelijk maken. 
Voor zover er geen nauwkeurige gegevens 
daarover beschikbaar zijn kan dat alleen maar 
door de gewenste plek open te leggen. Zo heeft 
men in de Doezastraat reeds op een paar plaat- 
sen "bot gevangen". Al met al moet er nog heel 
wat gebeuren voor het zover is, maar er wordt 
aan gewerkt en we mogen verwachten dat in 
het komende jaar toch wel enkele bakken de 
grond in zullen zakken. 

Coert van der Schaaf 

Onder het Gemeentearchief 

"J. ZIERIKZEE" 
MAATSCHOENMAKERIJ 

H. P H. NUSTELING 
B8AKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

$>}cara coures 
• SCHOONHEIDSSALON 

Breestraat 71, 2311 CJ Leiden Tel. 071-5123519 

MELD PUNT 
t $4e 

' E? 
DISCRIMI ATIE 

Do w la «aas! 
071512 09 03 

In het kader van nieuwbouwplannen van een 
deel van het gemeentelijk archief werd de mo- 
gelijkheid geschapen voor archeologisch onder- 
zoek. Het onderzoek richtte zich op de bewo- 
ningssporen vanaf de 14de eeuw. In het volgen- 
de àrtikel doet stadsarcheoloog Maarten Dol- 
mans verslag van het onderzoek. 

Het onderzoek werd in een drietal fasen uitge- 
voerd. Het eerste onderzoek vond plaats in 
januari 1995. Toen werd gegraven in het bin- 
nenterrein en de tuin van het archief. De twee- 
de fase in april/mei 1995 werd uitgevoerd na de 
sloop van het zogenaamde 'aquarium' uit de 
jaren zestig. In oktober 1996 richtte het onder- 

,zoek zich op de stadsmuur aan de Boisotkade. 

Het onderzochte gebied werd na toestemming 
van de graaf van Holland op 15 juni 1386 voor 
bewoning geschikt gemaakt (de Baar 1989, 
p.337). Nadat alle stukken grond waren ontei- 
gend werd vanaf 1389 gestart met de bouw 
van een stadsmuur en de huizen. Eind vijftiende 
eeuw is het terrein van het archief geheel volge- 
bouwd. 

Van de bewoners van het terrein is het een en 
ander bekend. Er stond een Pelgrimshuisje . 
Hierin woonde in 1585 Yeffgen Adriaensdoch- 
ter, weduwe van Pauwels, een scheepsmaker. 
In 1595 kocht Willem· Cornelisz, scheepmaker, 
het huisje van haar. Willem bleef eigenaar tot 
1624. In het noordelijke deel van Vliet 45 

.)woonde in 1585 Cors Dircxsoon, van beroep 
schuitvoerder of bleker. In het derde huis ten 
noorden van de binnenvestgracht huisde Jan 
Gerritsen Slobbe, warmoezier of tuinder. Ook de 
latere eigenaren van dit pand, waaronder een 
mandenmaker, zijn dank zij stadssecretaris Jan 
van Hout bekend. In de loop der eeuwen woon- 
den op en nabij het terrein scheepbouwers, 
bezemmakers, viskopers, blekers, een mande- 
maker en een schrijnwerker. In de 19de eeuw 
kocht Jan Willem Koppeschaar, fabrikeur, de 
verschillende huisjes, inmiddels "aan elkander 
behoorende en gebruikt wordende tot werkhuis" 
(fabriek). Jan gebruikte het werkhuis voor zijn 
wollegaarnspinnerij, dus als spinfabriek. Ge- 
sponnen werd met behulp van een rosmolen, 
een door een paard aangedreven molen. Rond 
1870 werden de panden Vliet 47-51 gebouwd. 
Zij bleven staan tot 1967. 

De verwachting was; dat de restanten van de 
verschillende panden van de kleine ambachtslie- 
den aangetroffen zouden worden. We hoopten 
ons een beeld te kunnen vormen van de wel- 
vaart en de aard van de werkzaamheden van 
deze lieden. 

Op 3 januari 1995 kon een archeologische 
verkenning van start gaan op het binnenterrein 
en de tuin langs de Vliet. Het onderzoek had tot 
doel te bestuderen of er mogelijk iets van be- 
bouwing is geweest langs de Vliet bij de Vliet- 
brug. Het terrein heeft in vroeger tijd aan de 
stadsmuur gegrensd. Om tactische redenen 
werd doorgaans een ruimte aan de binnenzijde 
van de stadsmuur vrijgehouden van bebouwing 
om een soort weergang te creëren. Om wat 
meer te weten te komen over de aard van de 
bewoning die tijdens het onderzoek aan het 
licht kwam, moeten we een eind terug in de 
geschiedenis van dit stukje Leiden. 

De opgraving 
Hartje Winter, op 3 januari 1995, begonnen 
Maarten Dolmans en Eric van der Ku ijl met het 
verwijderen van de bossages. Als eerste wer- 
den enkele ondiepe funderingen aangetroffen. 
Deze bleken al vrij snel afkomstig van de bouw- 
keet uit de jaren zestig. Onder deze funderingen 
kwamen diverse beerputten, waterkelders en 
oudere funderingen naar boven. De funderingen 
waren enkelsteens en ondiep. Het zijn mogelijk 
de restanten van kleine arbeidershuisjes waar- 
van het opgaande werk waarschijnlijk in hout 
opgetrokken is geweest. 

Het merendeel van de beerputten en mestkuilen 
was opgevuld met mest en huisafval. Op de 
bodems werden grote hoeveelheden zaden en 
pitten aangetroffen. Hoewel nog niet alle gege- 
vens bekend zijn, is inmiddels wel zeker dat de 
bewoners veel kersen en druiven aten. Het in 
de putten aangetroffen aardewerk bevat voor- 
namelijk roodbakkend gebruiksaardewerk. Luxe 
importaardewerk, glaswerk, en zaden en pitten 
van exotische vruchten ontbreken nagenoeg. 
De resultaten van het archeologisch onderzoek 
zijn daarmee in overeenstemming met de histo- 
rische informatie. De bewoners van de Vliet 
waren niet rijk. Op grond van het aardewerk 
zijn de meeste beerputten te dateren in de 
vijftiende en zestiende eeuw. · 
Naast de beerputten werd een overkluisde 
waterkelder opgegraven. De kelder was opge- 
trokken uit IJsselsteentjes en was in zijn geheel 
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opgevuld met fragmenten van 17de en 18de 
eeuwse Delftsblauwe tegels. Uit een 16de- 
eeuwse waterput kwam een klompschoen te- 
voorschijn (datering 1550-1600). De klomp- 
schoen (zie afbeelding 1) heeft een houten zool 
en is versterkt met een ijzeren strip. Een andere 
bijzondere vondst is een mes voor de houtbe- 
werking. Hiermee konden schors en overtollige 
houtresten van de stam verwijderd worden. De 
functie hangt mogelijk nauw samen met de 
lokatie van de vondst. Aan de oostkant van de 
Vliet ter hoogte van het opgravingsterrein lag 
een terrein dat bekend stond als "Het Eiland" 
Van Oerle 1975, p. 198). In de zestiende en 
zeventiende eeuw zouden hier enkele scheeps- 
werven gesitueerd zijn. Mogelijk heeft het mes 
behoord aan één van de aan de /liet woonachti- 
ge scheepsmakers. 

bleek een oudere sloot te liggen. De sloot kende 
een beschoeiing van houten paaltjes. De vulling 
van de sloot bestond uit twee fasen. De eerste 
fase wordt gekenmerkt door aardewerk uit de 
veertiende en vijftiende eeuw. Uit deze afval- 
laag kon onder andere een loden profaan insig- 
ne van een molenaar met meelzak en een pseu- 
do-muntfibula van lood verzameld worden (af- 
beelding 2). De wijze waarop de molenaar is 
afgebeeld zou wijzen op het verjagen van boze 
geesten. Beide dateren uit het begin van de 
vijftiende eeuw. De tweede fase bevat veel 
botafval en aardewerk uit voornamelijk de 16de 
eeuw. De kademuren van de Binnenvestgracht 
zijn op grond van deze gegevens op z'n vroegst 
te dateren in de tweede helft van de 16de 
eeuw. 

,1J 

1• 
Tijdens het onderzoek werden tevens de kade- 
muren van de in de negentiende eeuw gedemp- 
te Binnenvestgracht gevonden. Met uitzonde- 
ring van zes houten palen leverde de inhoud van 
de gracht niets op. De inhoud was reeds verwij- 
derd tijdens de bouw van de aanbouw uit 1 9 6 7. 
De palen bleken echter ouder en dienden waar- 
schijnlijk als staanders voor 'n een meter brede 
houten voetgangersbrug over de gracht. Deze 
brug is voorlopig te dateren in de 18e eeuw. 

In de gracht stonden nog vier paar houten palen 
(staanders). Vermoedelijk hebben deze palen 
deel uitgemaakt van een houten loopbruggetje. 
De noordelijke kademuur, met een breedte van 
70 cm, liep met een lichte boog over de lengte 
van het terrein. Hoewel. de muur op diverse 
plaatsen was ontzet door de betonnen heipalen, 
was deze nog redelijk intact. Het opgaande 
muurwerk met een nog aanwezige hoogte tot 
80 cm hoogte was gefundeerd op 20 cm dikke 
eikenhouten balken. Van de zuidelijke muur 
resteerde nog slechts een uitbraaksleuf. De 
totale breedte van de Binnenvestgracht moet 3 
meter geweest zijn. De gracht bleek geheel te 
zijn geschoond, waardoor eventueel materiaal 
verwijderd was. Onder de Binnenvestgracht 

2. 
Na de sloop van de dependance en het Pel- 
grimshuisje werd in april 1995 de rest van het 
terrein onderzocht. Bij het tweede onderzoek 
werden wederom een groot aantal sporen vast- 
gelegd. Hieronder een vijftal resten van funda- 
menten van gebouwen. Het ging steeds om 
resten. Door oude sloopwerkzaamheden waren ) 
de meeste funderingen al verwijderd. Drie vrij 
zware funderingen dateren van 19de-eeuwse 
panden en twee lichte funderingen zijn afkom- 
stig van 18de-eeuwse huisjes. Uit de huisresten 
werd een aanzienlijke hoeveelheid Delftsblauwe 
tegels verzameld, met diverse voorstellingen. 
Naast deze sporen werden enkele houten fun- 
deringen gevonden. Bijzonder te vermelden is 
een houten rechthoekige structuur. De funde- 
ring bestaat uit vier ronde balken (doorsnede 20 
cm) dié op de hoeken met een keepverbinding 
aan elkaar bevestigd zijn. Hierin bevindt zich 
halverwege een driekantige dwarshouten balk 
eveneens met keepverbinding. Binnen de funde- 
ring werd een zwarte vulling met overwegend 
botmateriaal van schaap aangetroffen. Op dit 
moment gaan we ervan uit dat de constructie 
onderdeel uitmaakte van de rosmolen van de 
wollegaren-spinnerij van Jan Willem Koppe- 
schaar. 

) 
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Programma Pieterskerk 

Zoals gebruikelijk geven wij hier de avond- en 
weekend programmering van de Pieterskerk 
voor de komende maanden. 

December 1996 
vr 1 3 Huizingalezing 
za 14 en zo 15: kerstmarkt 
ma 16 groot· diner 
wo 18 kerstviering 
do 19 St. George Chapels Choir 
za 21 Bachkoor 
di 24 kerstnachtdienst 18.00-00.30 
wo 25, do 26 en zo 29: rondleiding 14.00 

Januari 1997 
wo 01 en zo 05: rondleiding 14.00 
za 11 rommelmarkt 10.00-16.30 
zo 1 2 rondleiding 14.00 
ma 13, di 14 en wo 15: Associatie17.30-22.30 
za 18 reismarkt 10.00-23.00 
zo 1 9 afbouw reismarkt 
za 25 rommelmarkt 
zo 26 Pieterskerklezing 
zo 26 rondleiding 
zo 26 Cantatedienst 
vr 31 Scratch Messiah 

Februari 1997 
za O 1 Scratch Messiah 
zo 02 Scratch Verdi 
vr 07 Dies natalis RUL 
za 08 rommelmarkt 
zo 09 rondleiding 
do 13 repetitie Toonkunstkoor 
vr 14 repetitie Toonkunstkoor 
zo 16 rondleiding 
za 22 rommelmarkt 
zo 23 Pieterskerklezing 
zo 23 rondleiding 
zo 23 Cantatedienst 
wo 26 Diaconessenhuis 100 jaar 

20.00-22.00 

18.00-24.00 
19.00-20.00 
20.00-22.30 

10.00-16.30 
14.00 
15.00 
19.00 

09.00-24.00 

O9.00-24.00 
09.00-24.00 
15.30-19.00 

14.00 
19.00-23.00 
20.00-23.30 

14.00 

14.00 
15.00 
19.00 

15.00-20.30 

Ingezonden brief 

Op maandag 23 septem- 
ber liep ik op de Lange- 
brug. Bij de uitgang van 
de Gekroonde Liefdepoortv 
stond een aantal vuilniszakken. Een rood met 
witte kater stond te eten uit een gat dat in een 
van de zakken gemaakt was. 

Ik ging er naar toe en zag dat er kippeboutjes 
en andere etensresten op de grond lagen. Ik 
vond dat een erg vies gezicht en voor de kater 
ook niet gezond om van te eten. 

Ik heb het dier (hij heeft een rode vlek op de 
neus; ik zie hem wel meer op de Langebrug) bij 
de zakken vandaan gehaald. Hij liep toen geluk- 
kig door. 

In onze wijk mogen alleen op dinsdag en vrijdag 
vuilniszakken buiten gezet worden (zie Hart van 
de Stadkrant van april 1996). Dus die zakken in 
de Gekroonde Liefdepoort hoorden daar niet te 
staan. 

Kippeboutjes kan men bijvoorbeeld in een leeg 
blik of melkpak doen met een beetje (schoon- 
maak)azijn om de lucht weg te nemen. Dan 
worden de zakken niet opengekrabd en leegge- 
haald. Dit is in de eerste plaats voor het welzijn 
van de huisdieren in de buurt, maar ook voor 
het aanzien van de wijk. Voor de bewoners is 
het aangenamer zonder al die viezigheid en 
schone straten maken een gastvrije indruk op 
de toeristen. En de baasjes hoeven zich dan niet 
ongerust te maken, dat hun dieren verkeerd 
eten binnen krijgen. 

Hoogáchtend, 

Mevr. F. Muller, Heilige Geesthofje 

RIJSTTAFELEN IN 
INDONESISCH RESTA URAN~ 

000 SIR 
ANAK BANDUNG 

wellicht de lekkerste rijsttafel 

Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 24A, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 5303 

· • Hulzen • Flats 
Bemiddeling bij aan-/verkoop, Bl] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g • Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonll]ke omstandigheden 

optimale kans om snel te slagen.' aangepaste hypotheek ls erg belangrijk. 

• Beheer Huur incasso •Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, 
al of niet gemeubileerd of gestoffeerd. 

• Taxaties Beëdigd Taxateur 

Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
Auto's, Pensioenen, 
Levensverzekeringen enz. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 
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Pieterskerk-lezingen 1997 

Sinds 1992 verzorgt de Commissie Lezingen 
van de Pieterskerk aan het begin van het jaar 
een serie lezingen betreffende een aspect van 
de Pieterskerk. Ook voor 1997 staan er weer 
drie interessante lezingen op het programma. 
AIie lezingen beginnen om 14.00 uur en vinden 
plaats in het koor van de Pieterskerk. De toe- 
gangsprijs bedraagt f 5,-. Na afloop van de 
lezingen wordt er thee geschonken en kan een 
gratis rondleiding worden gevolgd. 

De eerste lezing, getiteld 'De prijs van het 
paradijs. Memories in de middeleeuwse Pieters- 
kerk' zal plaatsvinden op zondag 26 januari 
1997 en wordt verzorgd door drs Mieke van 
Baarsel, historica en publiciste. Zij schreef in 
1982 in het Leids Jaarboekje een artikel over de 
memoriemeesters van de Pieterskerk. De lezing 
zal gaan over verschillende aspecten van zgn. 
.memories. Memories waren diensten die ingege- 
ven waren door de middeleeuwse angst voor 
het vagevuur, de loutering die vooraf moest 
gaan aan de eeuwige zaligheid, het paradijs. Het 
verblijf in het vagevuur kon voor de doden ver- 
kort worden onder andere door gebeden door de 
levenden. Wie er na zijn/haar dood van verze- 
kerd wilde zijn dat er genoeg gebeden zou wor- 
den, kon van tevoren zelf een memorie of jaar- 
getijde stichten. Een memorie kon heel eenvou- 
dig zijn en bestaan uit enige gebeden op het 
graf van de stichter. In de kerken van de late 
middeleeuwen hoorden memories tot de voor- 
naamste activiteiten. 

De tweede lezing, op zondag 23 februari 1997, 
is getiteld 'De beeldhouwer Rombout Verhulst 
en het grafmonument van Johannes van Kerck- 
hoven.' Spreker zal zijn drs Frits Scholten, con- 
servator beeldhouwkunst van het Rijksmuseum 
in Amsterdam. Tijdens deze lezing zal aandacht 
worden besteed aan een bijzonder aspect van 
het werk van Verhulst, nl. de iconografie van de 
'slapende dode', waarvan het grafmonument 
van van Kerckhoven in de Pieterskerk het eerste 
voorbeeld in Holland was. Aan de hand van 
dia's zal het monument en de relatie met andere 
monumenten in Nederland worden besproken. 
Tevens komen aan de orde Verhulst en zijn tijd 
en zijn band met Leiden, andere werken van 
Verhulst in Leiden (zoals het reliëf op de Waag) 
en wordt uitleg gegeven over de ambachtelijke 
aspecten bij de totstandkoming van een grafmo- 
nument. 

Op zondag 23 maart 1997 zal dr Dirk de Vries 
een lezing houden getiteld 'Hout en natuur- 
steen in de Pieterskerk: dragers van de bouwge- 
schiedenis', waarin uitgelegd zal worden hoe 
gedetailleerd onderzoek aan hout en steen kan 
leiden tot bijstelling van de bouwgeschiedenis. 
De bouwgeschiedenis van de Pieterskerk is 
voornamelijk vastgesteld aan de hand van ar- 
chiefonderzoek. In 1996 werden echter diverse 
onderzoeken gedaan naar de hout- en natuur- 
steenconstructies, die enkele zeer nauwkeurige 
dateringen opleverden. Van de eiken kapcon- 
structies boven de tongewelven werden hout- 
monsters genomen en dendrochronologisch 
onderzoek gaf inzicht over de herkomst van het 
hout. De zogenaamde telmerken tonen de volg- 
orde van bouwen en de context waarin de 
timmerlieden werkten. Omdat de kappen moei- 
lijk en beperkt toegankelijk zijn, wordt dit deel 
van de voordracht met dia's geillustreerd. Tij- 
dens de rondleiding na afloop van de lezing 
bestaat de mogelijkheid de natuursteencon- 
structies in de kerk nader te bezichtigen. Ver- 
schillende soorten natuursteen zijn herken- en 
benoembaar. Ook hier zijn merktekens gebruikt 
om de positie van het materiaal te plaatsmer- 
ken. Or de Vries· is als coördinator bouwhisto- 
risch onderzoek werkzaam bij de Rijksdienst 
voor de Monumentenzorg, en dit jaar als gast- 
docent verbonden aan de Rijksuniversiteit Lei- 
den en. de Universiteit Utrecht. 
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Naast de funderingen werden een viertal water- muur aangetroffen. Dit was ook niet te ver- 
putten vrijgelegd, waarvan er twee, gefundeerd wachten. De uitbraaksleuf van de stadsmuur 
op houten leggers in cirkelvorm, dateren uit de tekende zich vaag af in de meermaals verstoor- 
18de eeuw. De overige twee waren gefundeerd de grond. De muur heeft duidelijk op de grens 
op houten tonnen en dateerden uit de 17de van 'de bestrating en de oever van de Witte 
eeuw. Een van deze putten was zelfs in perfec- Singel gelegen. De oever werd gebruikt als 
te conditie bewaard gebleven. De put bestond dump voor allerlei huisafval. In de sleuf tussen 
uit twee houten tonnen die door middel van een de bestrating en de wal werden dikke lagen met 
verbindingsstuk nauwsluitend in elkaar waren huisafval aangetroffen. Daarin zaten een grote 
geschoven. De tonnen, met een doorsnede van hoeveelheid 15de- tot 19de-eeuws aardewerk, 
90 cm en een hoogte van 80 cm, werden elk slachtafval van runderen, glas en leer. 
met twee banden (duigen van wilgetenen) van 
25 cm breedte bijeengehouden. Voorts konden 
nog twee ronde gemetselde beerputten date- 
rend uit de 16de en 17de eeuw opgegraven 
worden. Hieruit werden diverse munten, insig- 
nes en een bordje van een poppenservies gebor- 
9en allen uit de 17e eeuw. 

Tenslotte werd in oktober 1996 onderzoek 
verricht naar de stadsmuur. Bekend was dat de 
stadsmuur in 1389 was aangelegd. De sloopda- 
tum van de stadsmuur stond niet geheel vast, 
doch lag vermoedelijk in de 19de eeuw. Tegen 
de Vlietbrug aan, over de volle breedte van de 
Boisotkade werd een twee meter brede sleuf 
aangelegd. Na het verwijderen van de bovenste 
ophogingslagen onderscheidden zich een aantal 
ophogingslagen. Geheel onderin lag een dunne 
mestlaag met 14de en vroeg 15de eeuws aar- 
dewerk. Deze mestlaag is vermoedelijk direct na 
ontginning van het terrein in 1386-1389 opge- 
bracht om het terrein te verhogen. In de hoger 
gelegen lagen was het een warboel van afval, 
aardewerk en bouwpuin. Hoewel er verschillen- 

)de lagen te herkennen waren, was geen van 
hen goed te dateren. Dit kwam omdat alle lagen 
materiaal uit de 15de tot en met 19de eeuw 
bevatte. 

Het archeologisch onderzoek bevestigde de. 
historische gegevens van dit terrein. Tevens is 
de historie van het terrein door dit onderzoek 
sterk uitgebreid. 

Maarten Dolmans 
afdeling Monumentenzorg 
Dienst Bouwen en Wonen 

071-5165783 

In deze lagen kwamen met name veel musket- 
kogels naar boven. De musketkogels zijn afkom- 
stig uit de periode van het Leids Beleg. Zoals de 
bekend kwamen de Geuzen onder leiding van 
Boisot via de Vliet Leiden binnen. Onder de 
Boisotkade werd er geen enkél spoor meer 
aangetroffen van de stadsmuur. Dit ondanks de 
gegevens dat het om een vrij stevige muur 
inclusief muurtoren zou gaan. Voorlopig kunnen 
we maar tot één conclusie komen. In de 19de 
eeuw is de stadsmuur tot en met de fundering 
gesloopt. Waarschijnlijk heeft de sloper alle 
stenen tevens versleept, daar deze geld waard 
waren. Om deze reden werden de muur, noch 
dé stenen uit de muur ontdekt. Ook werden 
geen sporen van bebouwing tegen de stads- 

Vooruitblik 

In de volgende Hart van de Stadkrant kunnen 
wij weer een kolom van de heer Baar van het 
Gemeentearchief plaatsen. Het zal dan gaan 
over de Bakkersteeg. 
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Herinrichting van de Vliet 

Op 24 september heeft de gemeente een infor- 
matieavond gehouden over de herinrichtings- 
plannen van de Vliet. Deze werkzaamheden 
zullen na het vernieuwen van de walmuren 
plaatsvinden. Uitvoering van de herinrichting 
start (in principe) medio september 1997. 

Op deze avond kwamen ook het huidige par- 
keerbeleid en de verkeerssituatie aan de orde. 
Naar aanleiding van de reacties van de aanwezi- 
ge bewoners heeft de wijkvereniging met de 
gemeente afgesproken een enquête te houden 
onder alle bewoners van de Vliet teneinde hun 
mening te peilen over de besproken punten. De 
uitkomst van de enquête zal in de vorm van een 
aantal aanbevelingen aan de gemeente worden 
aangeboden. In verband met het monumentale 
karakter van de Vliet heeft de gemeente aange- 
geven, waar mogelijk, met de aanbevelingen 
rekening te zullen houden. In november heeft 
deze enquête plaatsgevonden. Hierbij een korte 
samenvatting van de gegevens en resultaten. 

Het verspreidingsgebied 
Er zijn op de. Vliet 33 vragenlijsten uitgereikt. In 
verband met een van de vragen zijn ook aan de 
bewoners van Kampersteeg en Ruime Consci- 
entiestraat 12 exemplaren uitgereikt. De res- 
pons onder de bewoners van de Vliet was hoog: 
van hen zijn 19 vragenlijsten retour ontvangen. 
Van de bewoners van Kampersteeg en Ruime 
Consciëntiestraat zijn 3 vragenlijsten retour 
ontvangen. Hier "leefde" de herinrichting blijk- 
baar minder. 

De vragen 
De gestelde vragen betroffen het straatprofiel, 
het aantal parkeerplaatsen en een (deels) auto- 
vrije Vliet. Ook is gevraagd naar autobezit/niet- 
autobezit en de woonplek op de Vliet in verband 
met het kunnen plaatsen van de reacties. Voor 
alle duidelijkheid is door de wijkvereniging in de 
vragenlijst gemeld dat de gemeente op de infor- 
matieavond aangaf een autovrije Vliet om meer- 
dere redenen niet haalbaar te achten. 

De antwoorden 
Over één ding waren alle bewoners het 
roerend eens: ze vinden dat de "kinder- 
hoofdjes" (= Luikse keien) behouden moeten 
blijven. Slechts 2 bewoners geven aan het 
jammer, maar niet onoverkomelijk te vinden 
als ze verdwijnen. 

% 

% 

% 

Het terugbrengen van het aantal parkeer- 
plaatsen (naar minder dan de voorgestelde 
22) wordt door een meerderheid van de 
bewoners ondersteund: 
= Van de 9 reagerende niet-autobezitters 

van de Vliet vinden 7 het geen bezwaar 
als het er minder worden, 2 vinden het 
wel bezwaarlijk. De niet-autobezitter van 
de Kampersteeg/Consciêntiestraat vindt 
het wel bezwaarlijk. 
Van de 1 0 reagerende autobezitters van 
de Vliet vinden 5 het niet bezwaarlijk als 
het er minder worden, 5 vinden dat wel. 
Van de 2 autobezitters van de Kamper- 
steeg/Consciëntiestraat vindt 1 het niet 
en 1 wel bezwaarlijk. 

Over een autovrije Vliet zijn de meningen 
verdeeld: . ) 
= Van de 9 niet-autobezitters van de Vliet 

zijn 7 het wel eens met een autovrije 
Vliet en 2 niet. De niet-autobezitter van 
Kampersteeg/Consciëntiestraat is het er 
niet mee eens. 
Van de 1 0 auto bezitters van de Vliet zijn 
3 het er wel. mee eens en 7 niet. De 2 
autobezitters van Kampersteeg/Consci- 
entiestraat zijn het er niet mee eens. 

Over de vraag over een deels autovrije Vliet 
{tussen Molensteeg tot en met Kamper- 
steeg/ Consciëntiestraat) blijken de Vlietbe- 
woners weer wat eensgezinder: 

Van de 9 niet-autobezitters zijn 7 het 
daar wel mee eens, 1 niet en 1 geeft 
"neutraal" aan met de opmerking dat) 
over te willen laten aan de betreffende . 
bewoners. 
Van de 10 autobezitters zijn 5 het er wel 
mee eens, 4 niet en 1 geeft aan dat niet 
te kunnen beoordelen. 

Van de 3 reagerende bewoners van Kam- 
persteeg/Consciëntiestraat zijn 2 het niet 
eens met een deels autovrije Vliet, 1 is het 
eens met een autovrije Kampersteeg. 

Overige opmerkingen 
Op de vragenlijst zijn door diverse bewoners 
nog andere punten ingebracht zoals verlichting, 
straatmeubilair (fietsenrekken, bloembakken 
etc), extra zitplek aan de walkant, paaltjes en 
de te kappen bomen. 

Ook wordt door een aantal mensen · (zowel 
autobezitters als niet-autobezitters) aangegeven 

n 

) 

Novembernacht 

Soms kunnen wij niet slapen. Soms bellen wij 
de politie. Soms gaan wij even naar beneden en 
kijken of er schade is. Soms vragen wij de kin- 
deren of ze niet met hun fietsen willen gooien. 
Soms zeggen wij 'alstublieft'. Soms worden wij 
uitgescholden en bedreigd. Soms kijkt ook de · , 

buurvrouw uit het raam. Dan zwaaien wij even. 
Mijn vrouw is een zeikwijf en ik ben geen echte 
Leienaar. Vaak is het echt te laat voor muziek. 
Soms bellen wij de Harmonie. Soms vrezen wij 
voor het schilderwerk. Soms staan ze te plassen 
tegen onze deur. Soms wil je daar iets tegen 
doen. Wij hebben echter geen krachtstroom. 
Soms vloeken wij alleen en maken een kopje 
warme chocolademelk. Soms denken wij dat ze 
elkaar aan het vermoorden zijn. Soms worden 
wij boos op elkaar. Dat maakt het erger. Soms 
bellen wij de brandweer. Ze gooien altijd met 
glas. Ze plassen altijd op straat. Er liggen altijd 
dozen en scherven. Ze worden steeds vaker 
ziek. Ze steken steeds vaker de papierbak in 
brand. Wij houden altijd ons hart vast. Wij ho- 
pen altijd dat de reinigingsdienst de volgende 
dag komt. Wij zouden zo graag willen dat alles 
wordt opgeruimd. Wij hopen altijd dat er geen 
schade is. 

Wij wonen al een paar jaar aan de Papengracht. 
Wij houden van ons huis en van de buurt. Met 
onze buren kunnen wij het uitstekend vinden. 
Ook met de studenten van tegenover, schatten 
van jongens. Mijn vrouw kan soms vertederd 
naar ze kijken. Ik kijk dan vertederd naar de 
meisjes op straat. Misschien is er teveel ver- 
keer. Ik denk wel eens dat de vrachtauto's niet 
goed zijn voor de monumenten. Door de week is 
er eigenlijk weinig mis. Alleen bij de bakken met 
glas en papier wordt het altijd erg vies. Het vuil 
waait dan door de straten. Niets lijkt op Leiden. 
Het kan mooi zijn, maar het is nooit schoon. Dat 
is erg. 

Soms loopt het uit de hand, zoals laatst. Begin 
november was het guur weer. Mijn vrouw is in 
verwachting. Misschien is ze wat meer prikkel- 
baar dan anders. Ze was beslist niet vriendelijk 
tegen de meldkamer. Het was op een vrijdag- 
nacht, tussen twee en drie uur. Slapen ging niet 
goed. Teveel dronken gepende! tussen Harmo- 
nie en Nexus. Soms stonden wij even op en 
keken uit het raam. Drie jongens hingen rond de 
containers op de hoek van de straat. 

Het is merkwaardig dat ze alledrie hetzelfde 
hoofd hadden. Ze moesten plassen en eentje 
werd ziek. Later zag mijn vrouw ze de papier- 
bak aansteken, daarom belde zij de brandweer. 
En voor de tweede keer die nacht ook maar de 
politie. 

Wij hadden echt geen goede zin. Terwijl de 
brandweer bezig was keken wij een beetje naar 
het plafond. Het maakt altijd zoveel lawaai, en 
het begon een beetje te stinken naar brand en 
natte as. Er werd goed gesproeid. Na een kopje 
warme chocolademelk sukkelden wij in slaap. 

Van harde klappen buiten werden wij wakker. 
Het was· even na drieën. Een groep jongens 
probeerde de deur bij de buren in te trappen. 
Zonde, alles was net geschilderd. Een jongen 
was erg goed, een atleet. Hij trapte in één hoge 
draai het slot van de muur. Maar de deur gaf 
niet niee. Toen hebben ze de ramen ingetrapt. 
Dat was ook knap, want het glas is gewapend. 

Tanneke belde de politie weer. Je moet nu 
komen, zei ze, dan kun je ze oppakken op de 
hoek van de Breestraat. Ze beschreef een paar 
van de jongens. Ook andere buren sloegen 
alarm. Binnen vijf minuten werd het drukker op 
straat. Twee jongens werden opgepakt. Later 

.hebben die ook bekend. Ze hadden ook auto's 
vernield op straat. Wij stonden te huiveren in de 
voordeur. Een half uur later hadden wij met de 
politie gesproken. Alle buren op straat. Het was 
koud. Het tafereel had iets merkwaardig surrea- 
listisch, iets uit een film. Een venijnige wind 
joeg de rook van de papierbak in dichte slierten 
door de nacht. Een decor van dozen, scherven, 
afval, agenten, auto's en mensen, verlicht door 
het schijnsel van een zwaailicht. De politie had 
de brandweer laten komen, voor de tweede 
keer, want het vuur was niet goed geblust. 

Morgen wordt het slot van de buren gemaakt, 
de glaszetter komt, met een beetje geluk wordt 
zelfs de ontstellende berg vuilnis rond de pa- 
pierbak opgeruimd. Dan doen we weer alsof er 
niets gebeurd is. 

Jan Sleutels 
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Bij hulp achter de schermen komen we uiteraard 
niet in de publiciteit. Dat is ook niet ons doel. 

Liefst zijn we als intermediair tussen ambtena- 
ren en bewoners zo overbodig mogelijk. Een 
louter hartverwarmende relatie tussen bewoners 
en hun overheid zou een mooie december-ge- 
dachte zijn, maar is natuurlijk een illusie. Voor de wijkvereniging zal er dus werk aan de winkel 
blijven. En dat brengt mij op het volgende: er. 

zijn in 1997 meerdere nieuwe bestuursleden 
nodig. Om te beginnen loopt in 1997 het statu- 
taire maximum van 6 jaar bestuurslidmaatschap 
ten einde van Joep Creyghton en ondergeteken- 
de. Bovendien heeft onlangs Laurens Schrijnen 
onze wijk verlaten en koestert Coert van der 
Schaaf (nog vage) verhuisplannen. Ten slotte 
wil Yvonne van Deutekom zich om privé-rede- 
nen terugtrekken en bestond al het voornemen 

om het bestuur uit te breiden naar 7 .personen, 
om het werk beter te kunnen verdelen. Per 
saldo is Rob Olivier het enige bestuurslid waar- 
van de continuering· van zijn bestuursfunctie 
voor '97 niet in het geding is. 

Daarom besluit ik dit stuk niet alleen met fijne 
feestdagen en een goed 1997 toe te wensen 
aan alle lezers, maar ook met een oproep aan 
geëngageerde lezers, om beschikbaar te willen 
zijn voor het overnemen van ons bestuurswerk. 
Ik ben al in gesprek met enkele kandidaten, 
maar de uitkomst is waarschijnlijk nog niet 
toereikend. 

Dus als u belangstelling heeft voor deelname 
aan het nieuwe bestuur, aarzel dan niet ons dat 
mee te delen. De aftredende bestuursleden 
zullen in de startfase van het nieuwe bestuur 
beschikbaar blijven voor adviezen. 

Hans van Gelderen, voorzitter 

Miscalculatie 

In oktober jl. was in de lokale pers te lezen, dat 
het budget voor het programma van het project 
"Binnenste Beter" (herinrichting van straten in 
de binnenstad) verregaand ontoereikend is 
gebleken. De verantwoordelijke manager gaf de 
gemeenteraad te kennen dat de budgetover- 
schrijding zelfs zó groot leek te worden, dat hij 
nog geen percentage wilde noemen. 

Misschien heb ik wat gemist, maar de daarop 
volgende weken heb ik er niets meer over gele- 
zen. Waar de Wijkvereniging nu alert op is, is 
dat niet wordt bezuinigd op de inrichting per 
straat (goedkopere lantaarns, bomen, stenen, 
etc.). Bij budgetproblemen· prefereren wij uit- 
smeren van het programma in de tijd en/of 
minder straten aanpakken. Armoedige herinrich- 
ting zou immers geen recht ,meer doen aart de 
titel "Binnenste Beter"? 
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dat bij de parkeer- en verkeerssituatie belangen 
van alle betrokkenen meegewogen moeten 
worden en dat, om de leefbaarheid voor de 
bewoners te verbeteren, naar haalbare compro- 
missen gezocht moet worden. 

Aanbevelingen aan de gemeente 
De aanbevelingen die de wijkvereniging op 
grond van deze uitkomsten aan de gemeente 
doet zijn dan ook de volgende: 

Handhaving van de "kinderhoofdjes" aan 
walkanten en ter afscheiding van stoep/- 
wegdek. 
Terugbrengen van het aantal parkeerplaat- 

% 

% 

sen. 
Overleggen met de bewoners van het laat- 
ste stukje van de Vliet (vanaf Molensteeg 
tot en met Kampersteeg/Consciëntiestraat) 
over de haalbaarheid van het deels autovrij 
maken van. dit stuk van de Vliet. 
Andere ingebrachte aandachtspunten wor- 
den de gemeente ter hand gesteld met het 
verzoek hier rekening mee te houden. 

Via de tweede nog te houden informatieavond 
(half januari 1997) zult u geinformeerd worden 
over de resultaten ervan op het definitieve her- 
inrichtingsplan. 

Yvonne van Deutekom 
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Het Bestuur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West: 

Hans van ·Gelderen 
Coert van der Schaaf 
Yvonne van Deutekom 
Joep Creyghton 
Rob Olivier 

voorzitter 
secretaris 
penningmeester 
lid 
lid 

Vliet 7 
Pieterskerkchoorsteeg 23 
Vliet 46 
Papengracht 20a 
Rapenburg 96 

tel. 5141146 
tel. 51 22459 
tel. 5122975 
tel. 51 22269 
tel. 5149377 

Dan doen we weer alsof er niets gebeurd is ... 
Erevoorzitter: R.J. van Cruijsen Erelid: J.J.M. Gerritsen 
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Verkeersles
Terwijl ik de deur achter mij sluit rennen mijn
kinderen al naar de hoek van de straat. Ik roep
ze na dat ze op de hoek even moeten wachten.
Gelukkig zijn ze nog steeds erg braaf en steken
we pas over als ik ook gearriveerd ben. Op dat
moment realiseer ik me weer dat het de hoogste
tijd wordt om de nodige aandacht aan verkeers‑
regels te geven.
Het is lekker weer, we hebben de tijd, dus wat
let me?

Als we in de Doezastraat op het trottoir lopen
komen ons twee fietsende kinderen gevolgd
door een fietsende moeder tegemoet. Dat be‑
gint al goed, mijn kinderen gaan gelukkig tijdig
opzij. Het valt me ook weer op hoe lastig het is
dat bij de herinrichting van de straat , in het
kader van het project “Binnenste Beter", de
zebrapaden verdwenen zijn.
Maar geen nood, de aloude stelregel “eerst
links, dan rechts, dan weer links kijken” moeten
ze ook leren. Na (naar mijn gevoel) enige minu‑
ten doet zich een onbedreigde oversteekkans
voor. We constateren met z'n drieën dat het
wel heel lang duurde voor het écht kon, maar
welgemoed gaan we verder de stad in. Overste‑
ken volgens de regels richting Nieuwsteeg gaat
ietsje vlotter en de Zonneveldstraat "is een
makkie" vinden de jongens eensgezind. Ze
hebben er wel lol in en letten goed op. Zó goed
dat ze op de hoek Zonneveldstraat/Langebrug
perfect op tijd horen en zien dat de auto die aan
komt scheuren een ware bedreiging is … ze
rennen over de stoep enkele meters terug en
zoeken de beschutting van een geparkeerde
auto. Ook ik heb het hart in mijn keel als de
auto zonder richting aan te geven met gierende
wielen de hoek om scheurt. Als de auto uit het
zicht is komen ze op mijn verzoek weer naast
me op de stoeprand staan. “Ik schrok me rot”

(datum)

- december 1996 Vereniging voor Pieters- enAcademiewijk en Levendaal-West

zegt een van de twee. Ik vertel ze dat dat te‑
recht is, dat die auto veel te hard reed en geen
richting aangaf. Na goed gekeken te hebben of
het ditmaal wél veilig is steken we over richting
Breestraat.

Daar aangekomen nemen we het zebrapad naar
de overkant. Terwijl we oversteken rijden fiet‑
sers voor en achter ons langs. Ook de pizzakoe‑
rier die ons pad gaat kruisen neemt geen gas
terug, wanhopig spreid ik mijn armen ter be‑
scherming voor mijn kinderen terwijl ik over‑
steek met hen. De pizzakoerier ontwijkt me
nauwkeurig en moet daarbij en passant een
hem tegemoetkomende fietser ontwijken.
Ik ben blij als we heelhuids aan de overkant
zijn, een zebrapad stelt ook niets meer voor. Nu
begrijp ik waarom ze ze in het project “Binnen‑
ste Beter" weg laten……
Richting Haarlemmerstraat via "De Burcht” en
de voetgangersbrug over de Oude Rijn geeft
weinig problemen, omdat ik als een kloek over
mijn kinderen waak. Bij de Haarlemmerstraat
kan ik ze eindelijk “loslaten”, we zijn in voet‑
gangersgebied.
Vrolijk huppelen ze voor me uit richting speel‑
goedwinkel, het einddoel van onze tocht. Nog
voor ze er zijn naderen me t flinke snelheid twee
scooters, de kinderen stoppen en wijken tijdig
uit. Op mijn uitroep "Hoe moet ik mijn kinderen
nou verkeersregels leren?” wordt alleen door
twee oudere mensen me t instemming gerea‑
geerd, de scooterrijders zijn oostindisch doof.

Als ik bij het avondeten onze avonturen vertel
verzucht ik ook nog dat ze zo natuurlijk nooit
leren hoe het moet. Een van onze kinderen wil
me blijkbaar troosten. “Niet alle mensen doen
het zoals het hoort, hè mam?".
Mijn eerste poging to t verkeefsles heeft toch
nog iets opgeleverd.….

Yvonne van Deutekom

te hebben overgemaakt op giro 366 44 16 van de vereniging.
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